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Consfătuire lucru Comitetul Central
In zilele de 7 şi 8 septembrie 

a arat Ioc Ia C. C. al P.C.R., 
sub conducerea tovarăşului Ni- 
colae Ceauşescu, secretar gene
ral al Partidului Comunist Ro
mân, preşedintele Consiliului 
de Stat al Republicii Socialiste 
România, consfătuirea de lucru 
cu primii secretari şi secretarii 
cu problemele economice ai 
comitetelor judeţene de partid, 
ca şefii direcţiilor generale a- 
gricole din toate judeţele.

Consfătuirea a fost consacrată 
analizării activităţii comitetelor 

judeţene de partid pentru reali
zarea hotărârilor Congresului al 
X-lea şi Conferinţei Nationale 
ale P.C.R., în domeniul econo
mic, al activităţii politice şl ri
dicării bunăstării oamenilor 
muncii.

La consfătuire au luat parte 
tovarăşii Ion Gheorghe Maurer, 
Manea Mănescu, Paul Nicules» 

cu-Mizil, Virgil Trofin, Ilic V'er- 
dtţ, membri şi membri suple
anţi ai Comitetului Executiv 

al C.C. al P.C.R., secretari ai 
CC. al P.C.R., vicepreşedinţi ai 
Consiliului de Miniştri.

Au participat, de asemenea, 
şefi de secţie la C.C. al P.C.R., 
miniştri, membri ai conduceri
lor unor ministere economice şi 
altor organe centrale, ale orga
nizaţiilor de masă.

Ä luat cuvântul an mare nu
măr de participanţi.

în încheierea consfătuHi, a 
luat cuvîntul tovară" -olae 
Ceauşescu.

Partidului Comunist Român
Cuvîntarea tovarăşului ION GHEORGHE MAURER

Stimaţi tovarăşi.

Lucrările Consfătuirii noastre se 
desfăşoară sub semnul preocupării 
care domină astăzi viaţa publică a 
ţării: transpunerea în fapt, în con- 
diţiuni cît mai bune, a deciziilor 
luate de Conferinţa Naţională a 
Partidului Comunist Român din iu
lie 1972.

Moment deosebit de important în 
procesul de înfăptuiri: a Progra
mului elaborat de Congresul al 
X-lea, Conferinţa Naţională — des
făşurată pe baza amplului raport 
prezentat de secretarul general al 
partidului, tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu — a abordat o gamă lar
gă de probleme de mare complexi
tate, cu implicaţii asupra întregului 
mers al societăţii noastre şi a adop
tat o serie de rezoluţii şi hotărîrî, 
în spiritul profundei unităţi de gîn- 
dire şi voinţă care caracterizează 
partidul comuniştilor români, între
gul nostru popor.

în acest context, aş dori să mă opresc 
şi eu în mod special asupra unor 
aspecte privind dezvoltarea ecorto- 
mico-socială planificată a României, 
în nemijlocită legătură cu indica
ţiile Conferinţei Naţionale referitoa
re la îndeplinirea integrală şi de
păşirea prevederilor înscrise în ac
tualul plan cincinal şi in contextul 
discuţiilor desfăşurate aci.

După cum se ştie. în perioada do 
pregătire a Conferinţei Naţionale a 
fost iniţiată în întreprinderi o ac
ţiune de identificare a rezervelor 
suplimentare de creştere economică, 
iniţiativă care s-a transformat în- 
tr-o mişcare ,de masă sub lozinca 
realizării cincinalului înainte de 
termen.

în ultimă instanţă, angajamentele 
asumate de colectivele unităţilor so
cialiste dau expresie dorinţei de a 
se accelera dezvoltarea econotnico- 
socială a ţării, pentru a lichida 
în termene cît mai scurte urmările 
serioasei rămîneri în urmă econo
mice pe care am moştenit-o şi a 
ridica cît mai repede România în 
rîndul ţărilor cu o economie moder
nă, avansată.

Trebuie să înţelegem bine rădăci
nile adinei ale acestei dorinţe legi
time.

întreaga istorie a omenirii stă măr
turie a faptului că mersul ascendent 
ai forţelor de producţie jalonează dru
mul eliberării omului de sub domi
naţia forţelor naturii şi progresul 
libertăţii, că dezvoltarea producţiei 
materiale constituie temelia progre
sului general al societăţii. Creşterea 
bogăţiei dste condiţia primordială 
pentru satisfacerea mereu mai largă 
a nevoilor fundamentale ale omului, 
nevoi a căror sferă se amplifică ne

contenit, inclusiv în domeniul cu
noaşterii, al vieţii culturale şi al rea
lizării sale spirituale.
, Concepţia marxistă cu privire la 

autoeliberarea clasei muncitoare — 
care eliberindu-se pe sine eliberează 
pe toţi cei ce muncesc — implică 
generalizarea bogăţiei sociale, asi
gurarea unui nivel ridicat de viaţă 
materială şi de cultură la scara în
tregii societăţi concomitent cu trans
formarea conştiinţei oamenilor, pre
misele înfăptuirii a ceea. ce Engels 
numea .saltul omenirii din imperiul 
necesităţii în imperiul libertăţii*.

în cadrul acestui proces istoric, 
lupta pentru accelerarea dezvoltării 
economiei noastre socialiste se defi
neşte astfel ca o componentă esen
ţiala a luptei pentru crearea condi
ţiilor necesare adevăratei eliberări 
a omului şi afirmarea plenară a per
sonalităţii sale, pentru larga desfă
şurare democratică a întregii vieţi 
sociale.

In orientarea societăţii spre atin
gerea unui asemenea obiectiv nu se 
poate pierde din vedere nici faptul 
că în economia mondială contem
porană decalajele existente intre di
feritele ţări se adîncesc de regulă 
în detrimentul ţărilor intrate in pe
rioada actualei revoluţii tehnlco-sti- 
mţifice cu o economie mai slab dez
voltată. Această tendinţă generează 
una din gravele probleme cu care 
este confruntată societatea in care 
trăim. Rezolvarea ei impune ■ măsuri 
corelate pe plan internaţional, con
comitent cu un efort susţinut din 
partea ţărilor mai puţin dezvoltate 
pentru realizarea unor ritmuri înalte 
de creştere economică.

Nu mă refer ■aici la acţiunile care 
ar trebui întreprinse de comunitatea 
internaţionala în ansamblul ci, ci 
numai la obligaţia care ne revine 
nouă de a realiza în continuare 
ritmuri înalte — premisă esenţială 
pentru progresul neîntrerupt ai Ro
mâniei socialiste.

Actualul cincinal] 1971—1975. a 
fost elaborat tocmai în urma acestei 
cerinţe, prin asigurarea unei creşteri 
rapide şi coordonate a tuturor sec
toarelor, planul naţional unic iiind 
determinant pentru dezvoltarea mul
tilaterală a societăţii româneşti.

Fireşte, pentru a prefigura cît mai 
raţional viitorul .şi a asigura efici
enţa eforturilor pe care le face na
ţiunea în vederea realizării obiecti
velor ei fundamentale, orice plan 
trebuie confruntat permanent cu rea
lităţile — citit în faza de elaborare, 
cît şi în cursul executării lui. O ase
menea confruntare permanentă cu 
realitatea este impusă în mod obiec
tiv de rapiditatea mutaţiilor care au 
loc astăzi in lume şi cer adaptarea 
operativă a sarcinilor prestabilite la 
situaţii conjuncturale neprevăzute,

după cum poate fi cerută de nece
sitatea corectării unor erori făcute 
în momentul elaborării planurilor 
sau de posibilitatea mobilizării unor 
rezerve apărute în cursul executării 
lor şi care, ca atare, n-au putut fi 
luate de la început în calcul.

A fundamenta cu spirit de răspun
dere sarcinile, a include în plan re
sursele suplimentare apărute în pro
cesul dezvoltării, a fi atent la sem
nalele de prevenire care pot să apa
ră in cursul executării lor în legă
tură cu unele posibile nerealizări 
— intr-un cuvînt a urmări şi corela 
toţi factorii cu influenţă asupra re
zultatelor finale, constituie atribute 
esenţiale ale unei conduceri plani
ficate, moderne şi eficiente, atit la 
scara unităţilor, cît şi a economiei 
naţionale.

In acest context de obligaţii tre
buie să rezolvăm şi problemele care 
decurg din angajamentele luate de 
colectivele de muncă privind reali
zarea integrală şi depăşirea preve
derilor din actualul cincinal.

Aceste angajamente se bazează în 
principal pe rezervele existente în 
întreprinderile noastre care nu fo
losesc încă la indicatorii de eficienţă 
atinşi pe plan mondial toate capa
cităţile de producţie şi utilajele mo
derne puse în funcţiune ca urmare 
a eforturilor de investiţii făcute de-a 
lungul anilor.

Fără îndoială, pentru a accelera 
•' rrtîuor şiJ s öt"td$rApfeVeác.rÜ * ‘TífTÓT- 

naluîui nu ajunge Să constatăm e- 
Kintenta unor rezerve de capacităţi, 
ci trebuie să creăm cu spirit de răs
pundere toate premisele necesare 
pentru punerea lor în valoare, în 
condiţii de eficienţă economică şi de 
echilibru pe ansamblul economici na
ţionale.

In concepţia partidului şi guver
nului nostru, realizarea integrala şi 
depăşirea cincinalului trebuie să se 
bazeze pe ridicarea nivelului întregii 
activităţi economice, pe îmbunătăţi
rea muncii de planificare şi intr-im 
sens mai larg — a gestiunii economice 
in vederea utilizării cu randamente 
superioare a resurselor naturale şi 
umane de care dispunem,

In acest spirit, Conferinţa Naţio
nală a stabiiit că angajamentele asu
mate trebuie să se concretizeze în 
produse fizice care să contribuie e- 
lectiv ţa creşterea avuţiei naţionale 
şi a venitului national. Totodată, ea 
a trasat Consiliului de Miniştri sar
cina. de a elabora pînă Ia sfîrşitul 
acestui an un plan suplimentar prin 
care să se coreleze în mod corect 
pe ansamblul economiei sarcinile a- 
sumate de unităţi şi ministere peste 
prevederile cincinalului.

în îndeplinirea sarcinii amintite, 
Comitetul de Stat al Planificării a

întocmit — împreună cu Alte organe 
centrale — proiectul unui plan su
plimentar care urmăreşte să asigure 
cadrul echilibrat pentru îndeplinirea 
angajamentelor menţionate.

Acest proiect se află acum la mi
nistere şi centrale in vederea defi
nitivării. Este un moment deosebit 
de important care trebuie privit cu 
întreaga răspundere de către condu
cerile ministerelor şi unităţilor eco
nomice, ca şi de către comitetele 
judeţene de partid, obligate să aibă 
permanent tn vedere ceea ce secre
tarul general al partidului, tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu, sublinia ia Con
ferinţa Naţională: „Nu se pune pro
blema de a face eforturi fizice sau 
eforturi financiare suplimentare . . .  
Ne propunem să obţinem o creştere 
mai puternică a. eficienţei economice, 
o folosire mai bună a mijloacelor 
de producţie de care dispunem".

Intr-o asemenea orientare, doresc 
să insist în mod special asupra ne
cesităţii imperioase ca în procesul 
de transpunere a angajamentelor a- 
sumate în sarcini de plan să se ana
lizeze, pe toate treptele organizato
rice, cu toată atenţia şi pe bază de 
calcule riguroase, posibilităţile reale 
de care dispun, unităţile in a-şi asi
gura aprovizionarea materială şi tor
ţa de muncă necesare producţiei su
plimentare, ca şi desfacerea ei elec
tivă pe piaţa internă sau la export. 
Doar jţnfelul acesta yom putea evita 
a cele sTfi&îii in care uncie unităţi" 
îşi creează marje de siguranţă exa
gerate — ceea ce irînează valorifi
carea optimă a tuturor resurselor 
naţionale —- ca şi cazurile în care 
s-ar include în plan prevederi lip
site de o fundamentare temeinică.

Pentru a p re inii mp ina şi una şi 
cealaltă dintre aceste posibile erori, 
definitivarea propunerilor suplimen
tare de plan trebuie să se facă cu 
participarea directă şi efectivă a tu
turor celor chemaţi să realizeze sar
cinile, Dialogul cu cadrele de con
ducere, economice şi tehnice, cu co
lectivele din fiecare unitate consti
tuie o condiţie esenţială pentru rea- 
lismui sarcinilor pe care le stabilim 
şi a căror înfăptuire o luăm in cal
culul dezvoltării economico-sociale 
din anii următori.

Dezvoltarea economiei naţionale, 
funcţia crescîndă a pieţei interne şi 
angrenarea mereu mai adîncă în 
schimburile internaţionale sporesc 
sistematic rolul iniţiativei şi răspun
derea întreprinderilor, colectivelor 
lor de muncă şi în primul rind a ca
drelor cu munci de conducere, impu- 
nînd consecventa traducere în viaţă 
a politicii partidului şi guvernului 
privind adîncirea democraţiei econo
mice şi lărgirea drepturilor de deci
zie ale unităţilor.

Din cuvînful participanţilor
lleíeriuöu-se la angajamentul or

ganizaţiei de partid a Capitalei pri
vând realizarea cincinalului în patru 
ani Şi (jumătate, la obţinerea unei 
producţii suplimentare de 52 miliar
de îei, tovarăşul GHEORGHE CIOARA, 
prim-secretar al Comitetului muni
cipal Bucureşti ai P.C.R, s-a oprit 
«nai întîf la asigurarea condiţiilor 
necesare îndeplinirii acestor anga
jamente, Ia ceea ce s-a întreprins 
pînă acum, la succesele deja ob
ţinute. El e. înfăţişat măsurile luate, 
ia prezentat cifre şi date concrete 
os:o demonstrează realismul angaja
mentului asumat, existenţa unor con- 

j diţiî şi posibilităţi reale ca sarcinile 
ce .revin Capitalei din prevederile 
cincinalului să fie îndeplinite în pa
tru ani şi jumătate. Este edificator 
tir .acest sens faptul că, în preajma 
Conferinţei Naţionale, organizaţia de 
partid a Capitalei s-a angajat să 
producă peste plan producţie-marfă 
in valoare de 1 miliard S00 milioane 
îei — ca o primă condiţie pentru 
realizarea cincinalului în patru ani 
şi jumătate —• iar pînă Ia 31 august 
s-a realizat o depăşire a. planului 
la productia-marfă cu I miliard 335 
milioane lei. Aceasta dovedeşte că 
există rezerve în organizaţiile eco
nomice din capitală, că organizaţiile 
de partid au o puternică capacitate 
cie mobilizare. Realizarea unei pro
ducţii suplimentare pe sala
riat, în primele 8 luni ale 
anului, de peste 1100 lei, a pro
ductivităţii muncii în proporţie de 101 
la sută sínt, de asemenea, argumen
te care pledează pentru realismul 
angajamentului asumat, Relevînd a- 
ceste succese, vorbitorul a înfăţişat 
io. continuare unele probleme încă 
îiesolaţionate, cu care industria capi
talei se confruntă în înfăptuirea sar
cinilor economice, direcţiile în care se 
x-a acţiona în viitor. El a arătat că se 
•va pune un accent mai mare pe va
lorificarea deplină a rezervelor exis
tente în unităţile economice bucu-

reştene, domeniu In care -  în 8 
luni din acest an — s-au înregis
trat bune rezultate. în continuare, 
vorbitorul a făcut o amplă analiză 
pi problemelor care se cer rezolvate 
în. acest an, precum şi în anii urmă
tori ai cincinalului, între care redu
cerea mai accentuată a cheltuielilor 
materiale de producţie, respectarea 
contractelor economice ş.a. „Noi 
dorim — a spus vorbitorul —- să 
devansăm unele investiţii din 1973, 
în 1972 şi altele din 1974 în 1973, 
întrucît problema realizării acestora 
şi respectării termenelor de punere 
în funcţiune au o mare însemnătate 
pentru îndeplinirea cincinalului in pa
tru ani şi jumătate". Pe baza rezerve
lor existentei intervenţiei energice 
a organelor şi organizaţiilor de par
tid, cuprinzătoarelor măsuri luate 
de comitetul municipal, atît în do
meniul investiţiilor, cît şi al reali
zării utilajelor tehnologice pentru 
şantiere, se vor obţine succese deo
sebite pînă la sfîrşitul acestui an.

Vorbitorul a insistat şi asupra 
pregătirii producţiei pentru anul 
viitor, arătînd că in proiectele pro
punerilor de plan, încă d® la 15 au
gust a.c., au fost cuprinse şi cele 
S miliarde lei cit valorează produc
ţia suplimentară care trebuie rea
lizată în 1973. Aceste propuneri, 
precum şi măsurile necesare înde
plinirii angajamentelor pentru a- 
nui viitor au fost amplu dezbătute 
şi însuşite de adunările generale ale 
oamenilor muncii, ceea ce reprezin
tă o garanţie a înfăptuirii lor. Pen
tru anul 1973, investiţiile sínt mai 
rinei, cererile de import mai reduse 
cu 250 milioane lei, ofertele la ex
port mai mari cu 150 milioane lei 
valută, productivitatea muncii este 
superioară faţă de actualele anga
jamente:

S-a întocmit nomenclatorul produ
selor ce Urmează a fi fabricate şi
care sínt necesare economiei na

ţionale peste plan în întregul cin
cinal. Nomenclatorul cuprinde 90 la 
sută din produsele a căror valoare 
însumează 52 miliarde lei.

Pe larg au fost analizate şi alte 
probleme de mare însemnătate, cum 
ar fi: formarea şi asigurarea forţei 
de muncă necesare generalizării 
schimburilor IX şi III, îmbunătăţi
rea pregătirii muncitorilor în şco
lile profesionale, a. activităţii atelie- 
relor-şcoală, creării unor noi con
diţii bune de muncă şi viaţă pentru 
tinerii muncitori.

întreaga muncă de asigurare a 
condiţiilor pentru îndeplinirea cin
cinalului în patru ani şi jumătate 
s-a desfăşurat şi se desfăşoară sub 
conducerea directa a birourilor şi 
comitetelor de partid din întreprin
deri. acestea primind un puternic 
sprijin din partea comitetelor de 
partid pe sectoare Şi a comitetului 
municipal. In acest sens, a înfăţişat 
experienţa acumulată în sprijinirea 
concretă a activităţii economice din 
întreprinderi, preocuparea, cu conse
cinţe pozitive, de a explica larg căi
le de mobilizare a rezervelor, de 
a apela la modalităţi diverse în a- 
cést scop, de a folosi — alături de 
o vastă muncă organizatorică, eco
nomică — activitatea politică menită 
să dezvolte conştiinţa maselor, ho
tărârea lor de a milita neabătut, efi
cient pentru înfăptuirea obiectivelor 
economice.

Oprindu-se asupra acestei ample 
şi complexe activităţi, vorbitorul a re
levat, în continuare, modalităţile 
de îmbunătăţire a activităţii comi
siei economics a municipiului, a 
muncii politieo-îdeologice, a cunoş
tinţelor cadrelor în legătură cu 
creşterea eficienţei economice — 
toate de natură să mobilizeze şi
mai mult pe oamenii muncii din Ca
pitală în vasta întrecere socialistă 
pentru îndeplinire» cincinalului în
patru ani şi jumătate.

După ce a arătat că şi în judeţul 
Prahova există o fructuoasă atmos
feră de lucru, că documentele Con
ferinţei Nationale a partidului au 
fost primite cu multă însufleţire, tova
răşul ILIE CIŞU, prim-secretar al 
comitetului judeţean de partid, a pre
cizat că în prezent toate organizaţiile de 
partid se străduiesc să găsească cele 
mai eficiente căi şi mijloace pentru 
» înfăptui sarcinile trasate de partid 
pentru dezvoltarea economico-socială 
a tării. Cum este şi firesc, în centrul 
atenţiei se situează preocupările 
pentru realizarea cincinalului inainle 
de termen, in judeţul Prahova atin
gerea acestui obiectiv presupunând 
o producţie suplimentară de 12 mi
liarde lei. Prin măsurile care se iau, 
a arătat vorbitorul, se urmăreşte cre
area unui climat de responsabilitate, 
astfel ca studiile elaborate pentru 
suplimentarea producţiei să fie cît 
mai realiste, cît mai aproape de po
sibilităţile existente in judeţ.

Au fost prezentate, în continuare, 
cîteva din principalele direcţii de 
acţiune. Astfel, s-a arătat că vor fi 
mai bine folosite capacităţile de pro
ducţie existente, prin generalizarea 
schimbului II şi extinderea schimbu
lui III, în acest scop avîndu-se în 
vedere măsuri ce se aplică, printre 
altele la Uzina de utilaj chimic din 
Ploieşti — furnizoare de utilaje pen
tru noile şantiere de investiţii, care 
are în prezent unele restanţe la li
vrări. Pe acelaşi plan se situează şi 
preocupările pentru asigurarea ca
drelor calificate necesarii noilor uni
tăţi în locuri de muncă, precum şi 
crearea condiţiilor pentru 
realizarea integrală a planului de 
investiţii. In legătură cu acest ultim 
aspect, vorbitorul a subliniat că în 
anul în curs vor fi puse ia funcţiune 
toate ceie 21 de obiective de inves
tiţii. din industrie şi agricultură cu

prinse în planul de stat pentru ju
deţul Prahova.

Referindu-se la rezultatele obţinute 
în agricultură, tovarăşul prim-secre- 
lar a arătat că preocupările în acest 
domeniu sínt concentrate spre asi
gurarea in continuare a unor pro
ducţii bune, realizarea şi depăşirea 
planului din zootehnie.

Vorbitorul a arătat, în încheiere, 
că :au fost luate o serie de măsuri 
menite .să întărească munca politico* 
ideologică, în acest sens căutîndu-se, 
printre altele ca .fiecare membru a! 
partidului să aibă o sarcină con
cretă de partid.

După ce a relevai direcţiile prin
cipale spre care este concentrată 
activitatea organizaţiei judeţene de 
partid, faptul că pe ansamblul eco
nomiei judeţului sínt create premise 
certe pentru îndeplinirea actualului 

■plan cincinal în patru ani şi jumă
tate, . tovarăşul VASILE MARIN, 
prim-secretar al Comitetului jude
ţean Ialomiţa al P.C.R., a insistat 
asupra unor probleme care îşi cer 
o temeinică soluţionare. Intre aces
tea a amintit necesitatea asigurării 
unei aprovizionări ritmice a unită
ţilor industriale, impulsionării ritmu
lui de execuţie a investiţiilor. In a- 
cest sens, în ceea ce priveşte lucră
rile pe şantierele Combinatului de 
îngrăşăminte azotoase de la Slobozia 
şi al Fabricii de betoane celulare 
autoclavizate de la Călăraşi, vorbi
torul a cerut mai multă fermitate şi 
răspundere din partea furnizorilor de 
utilaje pentru respectarea graficelor 
de livTări stabilite.

O importantă parte a cuvîntuiui 
tovarăşului Vasile Marin a fost con
sacrată problemelor legate de spori
re» producţiei, vegetale şi animale. 
Subliniind faptul că în privinţa pro-

(«entinaare tn jşsg. t Il-a)

In acest proces este necesar ca 
factorii de decizie din întreprinderi, 
centrale şi ministere să fie puşi în 
situaţia de a cunoaşte nu numai sar
cinile unităţii pe care o conduc, dur, 
totodată, şi obiectivele activităţii u- 
nităţilor cu care intră in relaţii de 
conlucrare, ca beneficiari sau furni
zori. Numai astfel fiecare unitate va 
putea acţiona în cunoştinţă de cauză, 
va putea să-şi fundamenteze mai te
meinic iniţiativele priatr-o justă e- 
valuare a interconexiunii acestora cu 
celelalte activităţi economice în con
textul cărora va trebui să-şi îndepli
nească sarcinile asumate.

Consider că e timpul să acordăm 
întreaga atenţie acestei probleme, 
deoarece publicitatea mai largă a 
planului facilitează procesul de di
versificare a deciziilor şi lărgeşte 
posibilităţile diferitelor unităţi eco
nomice de a-şi coordona operativ 
activitatea, întărind funcţia planului 
ca instrument de unificare a tutu
ror voinţelor-

Tovarăşi,

Am parcurs o treime din actualul 
cincinal şi constatăm cu satisfacţie 
că principalele prevederi pentru a- 
ceastă perioadă au fost îndeplinite, 
iar unde au fost chiar depăşite.

Pentru a continua acest curs as
cendent şi a realiza o dezvoltare 
mai rapidă trebuie să eliminăm in
sa neajunsurile’ care se manifest*
în unele sectoare, să punem în va
loare toate rezervele de creştere a 
producţiei şi a eficienţei ei, într-un 
cuvînt să ridicăm pe o treaptă su
perioară nivelul activităţii de ges
tiune a economiei.

Aşa cum s-a subliniat în repetate 
rînduri, ceea ce ne Interesează nu 
sínt raportările statistice referitoare 
la producţia globală, ci realizarea 
integrală a sarcinilor asumate pri
vind producţia fizică.

In egală măsură trebuie să ţinem 
seama de faptul că rolul pe care 
elementele de ordin calitativ ale- 
producţiei l-au avut întotdeauna în 
viaţa economică a popoarelor, a de
venit- primordial în economia con
temporană. Sub influenţa revoluţiei 
ştiinţifieo-tehnice şi a mutaţiilor pe 
care le determină, in tot mai multe 
state este urmărită crearea unor 
structuri moderne ale economiilor 
naţionale, asigurarea unor producţii 
dg mare eficienţă economică şi ca
litate ireproşabilă, prin utilizarea 
tuturor pîrghiilor capabile să deter
mine o dezvoltare intensivă, atinge
rea unor indici înalţi de producti
vitate a muncii individuale şi so
ciale.

Asemenea probleme se pun, fi
reşte,- cu şi mai multă acuitate cînd 
este vorba de ţări angajate pe dru
mul lichidării principalelor decala
je care le separă de statele cu eco
nomie avansată.

In lumina acestor realităţi şi 
necesităţi, mă voi referi la unii fac
tori de natură să ducă la realizarea 
unei eficienţe superioare a produc
ţiei materiale, problemă asupra că
reia este necesar să-şi concentreze 
atenţia cadrele de conducere din 
economie, ca şi organele şi organi
zaţiile de partid.

Este vorba în primul rînd de o- 
bligaţia de a se asigura folosirea 
Ou randamente maxime a capacită
ţilor de producţie pe care le con
struim.

Ca urmare a marilor eforturi de 
investiţii făcute, volumul fondurilor 
fixe productive din economie ajunge 
la sfîrşitul acestui, cincinal la aproa
pe 900 de miliarde de lei, din care 
mai mult de jumătate puse în func
ţiune chiar în actualul cincinal. A 
folosi raţional acest potenţial mo
dern de producţie, a transforma 
investiţiile în termene cît mai scurte 
în produse de înaltă calitate de 
care avem nevoie, constituie prima 
condiţie pentru accelerarea dezvol
tării economice.

In acest sens are o importanţă 
deosebită acţiunea aflată în curs de 
desfăşurare pentru determinarea 
corectă a capacităţilor de producţie 
existente, pe întreprinderi şi centra
le, ca şi arta conducătorilor din e- 
conomie în a stabili drumul de par
curs şi măsurile ce urmează să fie 
iuate în vederea încărcării cît mai 
raţionale a maşinilor, utilajelor şi 
agregatelor. Găsirea de soluţii te
meinic fundamentate, care să per
mită efectiv îmbunătăţirea- sistema
tică a indicilor de folosire a acesto
ra trebuie privita nu ca o sarcină 
de moment, ci ca un proces, ca o 
obligaţie permanentă a tuturor co- 
Bectivelor de muncă.

De asemenea, subliniez încă o dată 
sarcina fixată ministerelor, con
structorilor şi beneficiarilor de in
vestiţii, de a trata cu toată răspun
derea problemele legate de micşo
rare» investiţiei speeifice la tcbte 
noile obiective prevăzute să intre 
în funcţiune, de reducere a costu
lui construcţiilor şi scurtare a dura- .

tel 'de execuţie. încă din perioada 
noilor obiective, beneficiarii de 
investiţii au totodată datoria să 
creeze condiţiile — tehnice, organi
zatorice, de pregătire a forţei de 
muncă — în măsură să asigure func
ţionarea viitoarelor capacităţi de 
producţie’ la parametrii proiectaţi- 

Aceste sarcini vi s-au mai trasat, 
tovarăşi. Totuşi, nu pot să nu Ie 
repet într-un moment cînd ne pro
punem să accelerăm ritmul dezvol
tării deoarece avem încă unităţi la 
care indicatorii proiectaţi nu au fost 
atinşi nici la un an după expirarea 
termenelor prevăzute. Numai în pri
mul trimestru al acestui an, nerea- 
lizarea producţiei proiectate la 
j)este 50 de obiective ne-a lipsit de. 
o producţie scontată de circa 320 de 
milioane lei, iar depăşirea cheltu
ielilor de producţie a privat econo
mia naţională de un volum de acu
mulări evaluat la peste un sfert de 
miliard de lei.

De o stringentă actualitate pentru 
.folosirea raţională a potenţialului 
de producţie şi desfăşurarea ritmi
că a activităţii în toate sectoarele
este, de asemenea. îmbunătăţirea 
aprovizionării tehnico-materiale. Es
te adevărat eă s-au introdus în. ul
timul timp o serie de ameliorări în 
acest domeniu; au mai rămas însă 
destule neajunsuri cu implicaţii a- 
supra desfăşurării normale a pro
ceselor de producţie, a calităţii pro
duselor. utilizării maşinilor şi forţei 
de muncă.

Pentru evitarea unor asemenea 
situaţii se impune respectarea rigu
roasă — de către fiecare întreprin
dere şi centrală — a reglementări
lor în vigoare, ca şi a obligaţiilor 
asumate prin contracte, sub toate 
aspectele: cantitate, sortimente şi 
dimensiuni, calitate şi termene de 
livrare-

O problemă centrală a ridicării 
eficienţei economice constă în. re
ducerea consumului de muncă pe 
unitate de produs, creşterea produc
tivităţii muncii sociale.

în perioda care a trecut din acest 
cincinal au fost obţinute economii 
apreciabile prin diminuarea costuri
lor de . producţie faţă de nivelele 
realizate în 1970. Cu toate acestea, 
rezultatele din unele sectoare de ac
tivitate sínt nesatisfăcătoare: pe pri
mele 7 luni din 1972, planul de eco
nomii nu a fost îndeplinit în indus
tria republicană cu circa 700 milioane 
de lei. Este o cifră care face necesară 
studierea foarte atentă a acestei pro
bleme, determinarea cauzelor unor 
asemenea situaţii şi stabilirea măsu
rilor de natură să ducă la gospodă
rirea mai judicioasă a resurselor ma
teriale. Se impune ca toate colecti
vele de muncă să acţioneze pentru 
realizarea unor norme de consumuri 
materiale îmbunătăţite în raport <.u 
progresul tehnic al unităţilor, să se 
ocupe cu spirit de iniţiativă de re- 
proiectarea produselor şi punerea In 
fabricaţie a unor produse noi, mo
derne, care pot asigura o valorifi
care superioară a materiilor prime, 
ca şi folosirea mai largă de mate
riale înlocuitoare eficiente.

O atentie specială trebuie acor
da A  0,0 asemenea, creşterii produc
tivităţii muncii, iz.Vor important de 
reducere a costurilor şi de.sporire a 
rentabilităţii întreprinderilor.

Aceasta implică o preocupare per
manentă pentru introducerea pro
gresului tehnic, ridicarea calificării 
personalului şi promovarea cu cura j 
a iniţiativelor de perfecţionare a pro
ducţiei, întărirea disciplinei de mun
că şi îmbunătăţirea efectivă a orga
nizării întregii activităţi.

Un rol decisiv are astăzi calitatea 
produselor — criteriu esenţial de 
apreciere a rezultatelor întreprinde
rii, test al competenţei si maturităţii 
tuturor celor care participă la. pro
iectarea şi fabricarea mărfurilor.

Ridicarea calităţii este condiţionată 
de nivelul la care se desfăşoară în
treaga activitate din unitate, din mo
mentul proiectării pînă in momentul 
cinci marfa iese pe poarta fabricii 
şi impune menţinerea permanentă a 
producţiei în pas cu progresele ştiin
ţei şi tehnicii contemporane.

Fireşte, toate acestea cer — jn 
afara altor măsuri organizatorice - 
sä so realizeze cu toată seriozitatea 
° sbinsă conlucrare între cercetare, 
proiectare şi producţie; dezvoltarea 
sectoarelor de concepţie din unităţi; 
folosirea judicioasă a întregii capa
cităţi de creaţie tehnică a ingineri- 
lor şi specialiştilor, problema care 
trebuie pusă cu hotajîre în centrul 
preocupărilor noastre.

Tovarăşi,

Dezvoltarea fluxurilor internaţio
nale de valori materiale şi spirituale, 
multiplicarea şi perfecţionarea, for
melor de colaborare dintre popoare 
jalonează întregul mers istoric al 
societăţii omeneşti şi capătă o forţă 
inexorabilă în epoca noastră, deoa
rece revoluţii tehnico--?tiînţifică adîn-

(C«aţinuare în pag, » Ul-a)



Din cuvîntul participanţilor
(tJrraare aia prg. I)

ducţiei vegetale întreprinderile e- 
gricole de stat şi cooperativele agri
cole de producţie din judeţ se află 
pe un drum bun, urmărind îndea
proape realizarea cît mai devreme
* _ indicaţiilor date de tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu cu prilejul vizi
telor de lucru, vorbitorul a supus a- 
tentiei mai multe probleme pentru 
soluţionarea cărora, pe lingă efortu
rile proprii ale lucrătorilor din agri
cultura judeţului, a solicitat concur
sul forurilor centrale de resort. In 
această ordine de idei, el s-a referit 
la necesit?'.'a asigurării seminţei de 
calitate, dotării cu nivelatoare in 
vederea extinderii suprafeţelor iri
gate prin brazde, astfel, ca în balta 
lalomiţei, în afara suprafeţelor iri
gate pînă în prezent, alte cel puţin 
30 000 de hectare să fie irigate pînă 
în 1975; pentru reducerea cheltuieli
lor de transport al cerealelor a fost 
formulată propunerea de a se con
strui o bază de preluare în baltă, în- 
tr-o zonă adecvată. Referindu-se pe 
larg la măsurile întreprinse în do
meniul zootehniei pentru sporirea 
producţiei de carne şi lapte, vorbi
torul a relevat atît măsurile ce s-au 
luat pentru crearea condiţiilor ma
teriale necesare unui spor substan
ţial de producţie, cît şi necesitatea 
de a fi sprijinit de către organele 
de specialitate pentru ameliorarea 
raselor de animale şi prevenirea 
îmbolnăvirilor.

Apreciind rezultatele bune obţi
nute în urma aplicării acordului glo
bal, vorbitorul a subliniat hotărîrea 
ţărănimii ialomiţene de a nu pre
geta nici un efort pentru sporirea 
continuă a producţiei vegetale şi a- 
nimale.

•*
După ce s-a ocupat de perspec

tivele existente în judeţ pentru în
deplinirea cincinalului în patru ani 
şi jumătate, tovarăşul GHEORGHE 
NÄSTASE, prim-secretar al Comite
tului judeţean Argeş al P.C.R., a ri
dicat unele probleme organizatorice 
a căror rezolvare ar ajuta la lega
rea mai strînsă a organelor de par
tid, de stat, economice de proble
mele concrete ale producţiei indus
triale şl agricole, ar contribui la 
prezenţa lor mai activă în mijlo
cul maselor de oameni ai muncii. în 
«ceasta privinţă, vorbitorul a făcut 
anumite propuneri menite să ducă 
la înlăturarea unor verigi interme
diare, unor paralelisme ce îngreu
nează în multe locuri activitatea de 
conducere. Conducerile de întreprin
deri să devină mai suple, mai ope
rative, să se situeze mai aproape de 
realităţile producţiei şi. în felul a- 
cesţa, să dobîndească mai multă e- 
fidenţă — a subliniat vorbitorul; el 
a relevat, totodată, importanţa mă
surilor înfăptuite în întreprinderile 
judeţului, cu sprijinul unor comi
sii muncitoreşti special alcătuite, 
pentru examinarea structurii şi ren
tabilităţii aparatului tehnico-admi- 
nistratlv, în vederea continuei iui 
perfecţionări, a simplificării Şi fi
el apt arii la necesităţile practice ale 
piuncii.

O atenţie spedală a acordat vor
bitorul rezultatelor obţinute în cu
prinsul Judeţului pe linia realizării 
in fapt a iniţiativei lansate acum un 
an sub lozinca »Hărnicie, cinste, o- 
tioare, demnitate socialistă“. Inîă- 
tişînd felurite aspecte ale activităţii 
politico-educative desfăşurate pen
tru transpunerea în viaţă a Progra
mului de educaţie socialistă elaborat 
din iniţiativa şi sub îndrumarea ne
mijlocită a tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu, vorbitorul a relatat un 
şir de măsuri şi acţiuni concrete 
care au influenţat în mod pozitiv 
întărirea simţului de răspundere 
In muncă, în păstrarea şi sporirea 
avutului obştesc, în dezvoltarea spi
ritului de iniţiativă, al combativi
tăţii militante, al intransigenţei faţă 
de abaterile de la principiile şi nor
mele etice ale societăţii noastre; e- 
fectele acestor acţiuni convergente, 
la care au fost mobilizate toate for
ţele educative ale judeţului, sínt de 
acum vizibile. S-a evidenţiat, de a- 
semenea, însemnătatea efectuării u- 
nor schimburi de experienţă inter- 
judeţene pe tărîmul propagandei — 
ca, de altminteri, şi pe alţe tărîmurl 
— în vederea extinderii metodelor 
care au dat bune rezultate.

*
Tovarăşul AUREL DUCA, prim*se* 

cretar al Comitetului judeţean de 
partid Cliij, a subliniat că --  drept 
urmare a muncii politice şi organi
zatorice desfăşurate de organizaţiile 
de partid — planul pe 8 luni a fost 
depăşit cu 220 milioane lei. Au fost 
identificate noi resurse, care vor per
mite ca, pînă la sfirşîtul anului, an
gajamentul luat de organizaţia ju
deţeană de partid, de a da o produc
ţie suplimentară de 300 milioane lei, 
să fie depăşit cu aproximativ încă 
100 milioane lei. Vorbitorul a insis
tat apoi asupra măsurilor luate în 
vederea îndeplinirii înainte de ter
men a sarcinilor actualului cincinal, 
numai prin creşterea indicelui de 
utilizare a fondului de timp putin- 
du-se obţine, de pildă, pînă la sfir- 
şitul cincinalului, o producţie de 
peste 3 miliarde lei. Surse impor
tante sínt îmbunătăţirea — cu spri
jinul ministerelor şi al forurilor lo
cale — a aprovizionării telinico-ma- 
leriale, perfecţionarea relaţiilor de 
cooperare între întreprinderi. Mem
brii biroului comitetului judeţean si 
ai celor municipale, orăşeneşti au 
fost repartizaţi pe unităţi, pentru a 
sprijini organizaţiile de partid 
şi comitetele oamenilor muncii în 
finalizarea măsurilor, în această ac
ţiune fiind antrenate — în vederea 
strtngerii legăturii dintre cercetare şi 
producţie — şi cadrele didactice de 
la Institutul politehnic, din institu
tele de cercetări.

în continuare, vorbitorul a formu
lat propuneri privitoare la compar
timentele de proiectare ale întreprin
derilor de construcţii, institutele de 
proiectări, unităţile existente pe plan 
local, relevînd experienţa dohîhdită 
prin constituirea, Ia nivelul iudăţu-

lui, a unui colectiv format din acti
vişti de partid, de stat, cadre de spe
cialitate, care verifică fiecare obiec
tiv, în toate etapele realizării sale.

Insistînd apoi asupra posibilităţilor 
de ridicare a nivelului producţiei 
agrozootehnice, asupra necesităţii 
îmbunătăţirii, în acest scop, a apro
vizionării cu îngrăşăminte chimice şi 
a asigurării condiţiilor optime pen
tru creşterea efectivelor de animale, 
tovarăşul Aurel Duca a propus ex
perimentarea unui sistem de cointe
resare a ţăranilor cooperatori în 
creşterea — în cadrul gospodăriilor 
personale — a unor animale pro
prietate a cooperativelor agricole 
respective; de asemenea, luarea unor 
măsuri pentru mai buna îngrjirire a 
animalelor în îngrăşătorii, ca şi pen
tru reducerea cheltuielilor de trans
port a! furajelor.

După ce a prezentat şi unele pro
puneri cu caracter organizatoric, vor
bitorul a asigurat, în încheiere, că 
vor fi luate toate măsurile pentru ca 
judeţul Cluj să-şi depăşească planul 
şi angajamentele pe care şi le-a asu
mat, să contribuie tot mai mult la 
înflorirea economiei naţionale

*
Relevînd însemnatele succese ob

ţinute in acest an în munca pentru 
realizarea planului şi a angajamente
lor de către oamenii muncii români, 
germani şi de alte naţionalităţi din 
judeţul Sibiu, tovarăşul RICHARD 
WINTER, prim-secretar al Comite
tului judeţean de partid a subliniat 
că preţioasele indicaţii date de se
cretarul general al partidului cu pri
lejul vizitelor făcute pe aceste me
leaguri sínt transpuse in practică. 
Bunăoară, programul care s-a sta
bilit pentru dezvoltarea Industriei 
constructoare de maşini sibiene se 
materializează chiar cu unele devan
sări. S-a amintit. In acest sens, că 
a început să producă secţia de cio
cane pneumatice de la uzinele „In
dependenţa“.

Vorbitorul s-a oprit apoi pe larg 
asupra unor probleme legate de rea
lizarea în bune condiţii a planului 
de export, care a crescut în acest 
an, faţă de perioada corespunzătoare, 
a anului trecut, cu peste 40 la sută. 
Subliniindu-se că în foarte multe 
unităţi sínt încă însemnate posibi
lităţi de creştere a producţiei pentru 
export, s-a arătat că trebuie intensi
ficate preocupările tuturor factori
lor de răspundere din întreprinderi, 
centrale şi ministere pentru lichida
rea grabnică a unor neajunsuri sem
nalate, pentru creşterea eficienţei 
schimburilor comerciale externe.

In legătură cu activitatea din agri
cultură, au fost relevate, printre al
tele, citeva din. acţiunile mai impor
tante pe care ie are in vedere co
mitetul judeţean de partid pentru a 
asigura, din timp, toate condiţiile în 
vederea strîngerii întregii recolte din 
această toamnă.

In încheiere, vorbitorul a subli
niat că în judeţul Sibiu, oamenii 
muncii, strîns uniţi în muncă, sínt 
hotărîţi să nu-şi precupeţească efor
turile pentru a. înfăptui cincinalul 
înainte de termen, că .producţia de 
1,9 miliarde iei ce urmează să se 
realizeze peste prevederi în acest 
cincinal se va concretiza în produse 
fizice utile economiei nationale.

*
In cuvîntul său, tovarăşul VASILE 

POTOP, prim-secretar al Comitetului 
judeţean de partid Iaşi, a subliniat 
că, din dezbaterile şi analizele ca
re au avut Ioc după Conferinţa Na
ţională in organizaţiile de partid, 
in toate unităţile economice şi insti
tuţiile din judeţ a rezultat că sínt 
posibilităţi certe de depăşire a pla
nului pe acest an peste nivelul an
gajamentului luat în cinstea Confe
rinţei Naţionale, de îndeplinire 
înainte de termen a planului cinci
nal. Vorbitorul s-a referit, în con
tinuare, la măsurile ce s-au luat şi 
la ceea ce trebuie făcut în continuare 
pentru îndeplinirea în condiţii mal 
bune a sarcinilor de export, a pla
nului de investiţii — care sínt ră
mase în urmă. Pornind da la aceas
tă situaţie de fapt, vorbitorul _ a 
spus că este necesar ca investiţiile 
anului Viitor să fie pregătite mai 
bine, mai ales din punct de vedere 
al documentaţiilor şi al contractării 
utilajelor, şi că pentru aceasta este 
nevoie de mai mult sprijin din par
tea unor departamente centrale.'

Luînd in discuţie unele probleme 
actuale ale realizării producţiei a- 
gricole, tovarăşul Vasile Potop a 
evidenţiat experienţa pozitivă do- 
bîndită în judeţul Iaşi în direcţia 
profilării acestei producţii şi con
centrării fondurilor de stat în uni
tăţile care dispun de condiţiile cele 
mai favorabile, ca şi a reaşezării 
efectivelor de animale, făcind, toto
dată, propuneri cu privire la asi
gurarea materialului biologic de 
calitate superioară în cooperativele 
agricole, îndeosebi cu sprijinul 
I.A.S.-urilor. Vorbitorul a formulat 
propuneri şi în legătură cu mai bu
na organizare a sectoarelor de îm
bunătăţiri funciare şi gospodărire a 
apelor, de proiectări şi construcţii 
agricole, cu privire la o mai judi
cioasă folosire a aparatului de con
trol —• atît pe linie de stat, cît şi pe 
linie de partid — în problemele a- 
griculturii.

In continuare, vorbitorul a rele
vat sarcinile ce revin organelor lo
cale în domenii atît de importante 
cum sínt desfăşurarea practicii în 
producţie a studenţilor şi predarea 
ştiinţelor sociale în instituţiile de 
învăţămînt. Un instrument de o 
deosebită valoare în îndeplinirea 
tuturor sarcinilor — a spus, în în
cheiere, tovarăşul Vasile Potop — 
îl constituie, pentru comitetul jude
ţean de partid, comisiile pe proble
me, ai căror membrii sínt tot mai 
mult antrenaţi la controale, analize, 
dezbateri, aducînd astfel o preţioasă 
contribuţie de idei şi experienţă.

*
In cuvîntul său, tov. IOSIF UGLAR, 

membru supleant al Comitetului 
Executiv al C.C. al P.C.R., prim-

secretar al Comitetului judeţean 
de partid Satu-Mare, a arătat că 
oamenii muncii români, maghiari, 
germani şi de alte naţionalităţi, în
sufleţiţi de hotărîrile Conferinţei 
Naţionale, obţin succese de seamă 
în îndeplinirea sarcinilor de plan 
şi a angajamentelor asumate. Aces
te eforturi creatoare s-au materia
lizat în sporirea pe primele opt luni 
ale anului a producţiei industriale 
cu 2,4 la sută peste prevederile pla
nului, a producţiei-marfă cu 4,2 Ia 
sută şi a productivităţii muncii cu 
0,4 la sută. Beneficiile peste plan au 
depăşit 25 milioane lei.

In ce priveşte investiţiile, s-a asi
gurat intrarea în funcţiune înainte 
de termen a unor obiective de im
portanţă deosebită pentru judeţ: 
Filatura de bumbac din Cărei, dez
voltarea şi modernizarea Fabricii 
de sticlă Poiana Codrului, Fabrica 
de. biscuiţi din Cărei.

în continuare, vorbitorul s-a re
ferit la acţiunile întreprinse de or
ganele şi organizaţiile de partid 
pentru ridicarea eficienţei activităţii 
economice, generalizarea schimbului 
doi şi extinderea schimbului trei, 
aprovizionarea ritmică a întreprin
derilor-

Pentru realizarea exemplară a 
planului de investiţii, biroul Comi
tetului judeţean de partid a repar
tizat cadrele de bază la obiectivele 
aflate în construcţie pentru a da un 
sprijin concret şi operativ la faţa 
locului.

Abordînd apoi unele probleme ale 
agriculturii, vorbitorul a subliniat 
necesitatea asigurării necesarului de 
îngrăşăminte. El s-a referit apoi la 
o serie de aspecte legate de îmbu
nătăţirea deservirii populaţiei, a 
extinderii electrificării rurale şi a 
altor lucrări de folos obştesc, ară- 
tînd că este necesar ca ministerele 
de specialitate să acorde un sprijin 
mai susţinut judeţului.

în încheiere, vorbitorul a asigu
rat conducerea partidului că oame
nii muncii de pe meleagurile Sătma- 
rului, sub conducerea organelor şi 
organizaţiilor de partid, îşi vor în
deplini cu cinste sarcinile ce le re
vin în lumina istoricelor liotMrîri 
ale Conferinţei Naţionale.

*
In cuvîntul său, tovarăşul CONSTAN- 

TIN DRÁGÁN, membru al Comitetului 
Executiv al C.C. al P.C.R. prim-se
cretar al Comitetului judeţean Bra
şov al P.C.R. a spus; Hotărîrile Con
ferinţei Naţionale a partidului au fost 
p rim ite  cu  în su fle ţire  de  co m u n işti, 
de toţi oamenii muncii din judeţul 
nostru, materializarea noilor sarcini 
constituind o preocupare de bază a 
Comitetului judeţean de partid, a 
organelor şi organizaţiilor sale, a tu
turor organizaţiilor de masă.

In cele ce urmează, a spus vor- 
bitorut, mă voi referi numai la cite
va aspecte ale activităţii producţiei, 
deoarece noi am primit, şi de aceas
tă dată, un sprijin inestimabil din 
partea tovarăşului Nicolae Ceauşescu 
care ne-a ajutat, cu prilejul recen
tei vizite făcute în cîteva întreprin
deri industriale să rezolvăm proble
me complexe de importanţă capitală 
pentru economia judeţului Braşov, 
Vorbitorul a înfăţişat succesele ob
ţinute în acest an de oamenii muncii 
din judeţul Braşov, In îndeplinirea 
prevederilor şi a angajamentelor pri
vind producţia globală şi marfă, pre
vederile privind creşterea producti
vităţii muncii şi volumul de beneficii. 
S-a amintit, de asemenea, că unită
ţile industriale din judeţul Braşov 
au înregistrat succese în privinţa în
deplinirii planului de export, iar re
zultatele obţinute în domeniul rea
lizării investiţiilor se situează peste 
media pe ţară.

Abordînd problemele realizării cin
cinalului înainte de termen vorbito
rul a spus:

După cum se ştie, cu prilejul Con
ferinţei Naţionale noi ne-am angajat ca 
în intervalul 1971—1975 să realizăm 
o producţie globală industrială supli
mentară de peste 15 miliarde lei, 
ceea ce ar corespunde mediei unui 
semestru. Pe baza studiilor pe care 
le-am întreprins am ajuns la con
cluzia că 24 de întreprinderi pot în
deplini cincinalul în 4 ani şi jumă
tate, alte 20 de întreprinderi in 4 
ani şi 8 luni. Continuăm să căutăm 
noi resurse în. această direcţie, deşi 
citeva unităţi întîmpină dificultăţi 
în realizarea sarcinilor actualului 
cincinal. In 1973 ne propunem să 
realizăm o producţie suplimentară 
de cel puţin 2,5 miliarde lei, astfel 
ca pe această bază să ne putem e- 
şakrna eforturile pe următorii «ni a! 
cincinalului. în continuare, vorbito
rul s-a ocupat de unele probleme le
gate de eficienţa producţiei, subli
niind necesitatea încadrării în nor
mele de consum, fapt care impune, 
în momentul de faţă o reconsiderare 
a tehnologiei actuale, adoptarea u- 
nor noi procedee de turnare şi pre
lucrare a metalului.

Vorbind despre problemele expor
tului, tovarăşul Constantin Drăgan a 
relevat posibilităţile care se deschid 
în acest an pentru vînzarea unui 
număr sporit de tractoare pe pieţe 
externe, subliniind necesitatea fruc
tificării unei asemenea conjuncturi 
favorabile.

Referindu-se la problemele agri
culturii vorbitorul a arătat că anul 
acesta judeţul Braşov va obţine pro
ducţii bune de cartofi, sfeclă de za
hăr, legume, porumb şi alte culturi. 
De asemenea, în zootehnie se înre
gistrează rezultate bune.

Vorbitorul a arătat că se impune 
o sporire a producţiei de îngrăşă
minte pentru judeţul Braşov dai fi
ind procentul redus al populaţiei ac
tive care lucrează în agricultură.

In încheiere vorbitorul a spus: 
Vă promitem, tovarăşe Ceauşescu, că 
vom folosi toată forţa organizaţiei 
noastre de partid, priceperea şi tra
diţiile colectivelor de muncă din 
judeţul Braşov astfel ca să îndepli
nim cu cinste sarcinile ce fie revin 
fa acest an şi în actualul cincinal. ,.

*
Tovarăşul CONSTANTIN BA-

BĂLAU, membru supleant al 
Comitetului Executiv al C.C.
al P.C.R., prim-secretar al 
Comitetului judeţean Dolj al
P.C.R., a relevat, în cuvîntul său, ac
tivitatea însufleţită care se desfă
şoară pe cuprinsul judeţului în 
vederea înfăptuirii hotăririlor Con
gresului al X-lea si ale Conferinţei 
Naţionale a partidului, a realizării 
planului cincinal înainte de termen, 
îndeplinindu-şi angajamentul luat pe 
acest an, colectivele de oameni ai 
muncii din judeţ vor da peste plan 
o producţie în valoare de 380 mili
oane lei.

Vorbind despre preocuparea exis
tenta pentru ridicarea eficientei în
tregii activităţi economice, vorbito
rul a semnalat o serie de greutăţi 
pe care le întîmpină unele mari în
treprinderi din judeţ — cum ar fi 
de exemplu uzina „Eleotroputere“ — 
în colaborarea lor cu unităţi furni
zoare de materiale $î aparataj elec
tric din ţară şi a făcut, propuneri în 
vederea remedierii de urgenţă a aces
tei situaţii.

Referindu-se, în continuare, Ia pre
vederile planului, pe anul 1973, vor
bitorul a subliniat că, Ia nivelul ju
deţului se are în vedere o creştere 
a producţiei marfă cu 16 la sută şi 
o sporire a beneficiilor de aproape 
49,8 la sută. în ceea ce priveşte in
vestiţiile, s-a arătat că toate obiecti
vele prevăzute vor fi puse în func
ţiune la termenele fixate.

Tovarăşul Constantin Băbăiău, a 
evidenţiat apoi, pe larg rezultatele 
bune obţinute in domeniul agricul
turii. EI a insistat asupra necesităţii 
extinderii mecanizării lucrărilor, di
versificării maşinilor destinate mun
citor agricole, folosirii mai raţionale 
a suprafeţelor aflate în pantă, a unei 
cooperări mai strînse între sectorul 
de stat şi cel cooperatist, a optimi
zării raportului între dezvoltarea sec
torului agricol cerealier şi a serto- 
rului zootehnic, perfecţionării activi
tăţii de proiectare a complexelor 
zootehnice, a stabilirii unei metodo
logii unice privind evidenţa muncii 
în C.A.P.-uri, a îmbunătăţirii activi
tăţii industriale şi a prestărilor de 
serviciu in cooperativele agricole de 
producţie.

în încheiere, vorbitorul a împăr
tăşit din experienţa organizaţiei ju
deţene de partid Dolj privind creş
terea şi promovarea cadrelor, pe 
linie de partid şi de stat,

*
Ca urmare a grijii deosebite a- 

cordate de partid' dezvoltării tutu
ror judeţelor ţării, a spus în cu
vîntul săli tovarăşul CONSTANTIN 
DÂSCÂLESCU, prim-secretar al Co
mitetului judeţean Galaţi al P.C.R., 
economia judeţului nostru se află 
în plin avînt. în industrie, creşte
rea producţiei globale Va înregistra 
un ritm mediu anual de 18 la sută, 
ceea ce Va face nivelul acestuia să 
fie în 1975 de peste două ori mai 
mare decît în 1970. De asemenea, 
în comparaţie cu cincinalul prece
dent, producţia agricolă va creşte 
cu peste 75 la sută. Astfel, anul 
1972, cînd vom înregistra cel mai 
înalt ritm de producţie, reprezintă 
un an hotărîtor pentru realizarea 
prevederilor planului cincinal.

Vorbitorul s-a oprit apoi asupra 
muncii politice desfăşurate de comi
tetul judeţean de partid, relevînd 
măsurile adoptate pentru folosirea 
raţională şi eficientă a capacităţilor 
de producţie, ridicarea Indicilor de 
folosire a maşinilor, îmbunătăţirea 
calităţii, creşterea productivităţii 
muncii, pentru asimilarea unor pro
duse cu performanţe ridicate —cum 
sînt navele maritime de 25 000 de 
tone şi cele de 38 000 de tone — 
pentru realizarea integrală a cinci
nalului înainte de termen. în acest 
scop. principalele probleme econo
mice au făcut obiectul a numeroase 
studii, analize, plenare ale comitetu
lui, fa care au fost antrenaţi nu
meroşi specialişti, muncitori, ingi
neri şi tehnicieni. De asemenea, 
au avut loc şedinţe de se
cretariat la faţa locului, în 
unităţi, atrăgîndu-se Ia dezbateri un 
larg activ. Considerăm, a spus el, 
că este necesar să perfecţionăm în 
continuare acest stil de muncă, o- 
rientîndu-ne cu hotărîre asupra ce
lor mai importante şi actuale pro
bleme ale economiei judeţului.

Evidenţiind Volumul mare de in
vestiţii afectate an de an dezvoltă
rii judeţului Galaţi, vorbitorul a re
levat experienţa dobîndită în acest 
domeniu de comitetul judeţean de 
partid, experienţă pe care îşi pro
pune să o dezvolte. Biroul comite
tului judeţean de partid a instituit, 
încă din prima decadă a lunii ia
nuarie, un comandament alcătuit din 
factori de răspundere care a anali
zat săptămînal mersul lucrărilor pe 
şantiere şi a stabilit măsurile nece
sare pentru impulsionarea livrări
lor de materiale din ţară şi din im
port. în acest context, vorbitorul a 
relevat şi unele deficienţe, amintind 
că o serie de capacităţi au fost puse 
în funcţiune eu înţîrziere. De ase
menea, a criticat unele metode prac
ticate de proiectanţi care, după li
vrarea proiectelor, intervin cu su
plimentări, necesitînd cheltuieli 
sporite.

Vorbitorul a înfăţişat apoi acţiu
nile întreprinse de comitetul jude 
ţean de partid pentru realizarea pla
nului de export, Pe anul în curs. 
plan ale cărui prevederi sínt su
perioare cu 23 la sută celor din anul 
trecut.

Înfăţişînd activitatea rodnică des
făşurată de oamenii muncii din în
treprinderi, acţiunile iniţiate de nu
meroase colective în sprijinul ridi
cării randamentului muncii, primul 
secretar al comitetului judeţean de 
partid a spus: Prevederile planii 
iui producţiei-marfă vîndute şi în
casate pe 8 luni au fost depăşite tu 
137 milioane lei. Rezultatele din a- 
nul 1972 reprezintă, faţă de sarcini
le stabilite în planul cincinal, o de
păşire de aproape 1 miliard lei. Vor
bitorul a adăugat insă că rezultate

le obţinute în această perioadă nu 
sínt pe măsura posibilităţilor pe
care Ie oferă economia judeţului 
Galaţi.

Ocupîndu-se de problemele dez
voltării agriculturii, tovarăşul 
Constantin Dăscălescu a arătat că 
comitetul judeţean de partid a ela
borat un program complex care in
clude ample lucrări de îmbunătăţiri 
funciare, irigări, îndiguiri, lucrări 
de extindere a suprafeţelor vitico
le, de dezvoltare a producţiei de le
gume şi a producţiei animaliere, 
măsuri menite să contribuie la asi
gurarea consumului local.

în continuare, vorbitorul a abor
dat unele probleme legate de acti
vitatea consiliilor populare în do
meniul sistematizării localităţilor 
rurale, ale comerţului local, trans
portului în comun, gospodăriei oră
şeneşti şi altele, subliniind că comi
tetul judeţean de partid s-a stră
duit să imprime în rîndul acestor 
organe un stil de muncă nou, dina
mic, eficient.

în încheiere, vorbitorul a asigurat 
pe secretarul general al partidului, 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu, că or
ganizaţia judeţeană de partid Ga
laţi se va strădui în continuare să 
asigure toate măsurile pentru ca 
planul pe anul 1972 şi angajamentele 
asumate de oamenii muncii Sn în
trecerea socialistă să fie întrutotul 
realizate.

*
în cuvîntul său, tovarăşul LUDO

VIC X3AZEKAS, prim-secretar al Co
mitetului judeţean Harghita al P.C.R„ 
a exprimat hotărîrea comuniştilor, 
a tuturor oamenilor muncii, de a-şl 
mobiliza şi concentra eforturile în 
vederea realizării cincinalului înainte 
de termen, a sporirii contribuţiei ju
deţului lor la dezvoltarea economiei 
naţionale. In această ordine de idei, 
vorbitorul a arătat că, pe primele 3 
luni ale anului, planul a lost înde
plinit, la ni\relul judeţului, la toţi 
indicatorii. Tot în acest răstimp, pro
ducţia marfă a înregistrat o depă
şire de 106 ipUioane lei. De aseme
nea, s-au evidenţiat unele preocu
pări pe linia îmbunătăţirii producţie! 
destinate exportului, domeniu în care 
se manifestă, în prezent, rămlneri în 
urmă.

In continuare, s-au făcut o seria 
de propuneri privind îmbunătăţirea 
muncii în industria minieră din ju
deţ. în acest sens, s-a subliniat ne
cesitatea accelerării lucrărilor geo
logice.

Vorbitorul s-a referit, apoi, fa pro
blema cadrelor necesare industriei 
şi agriculturii, subliniind că această 
problemă capătă o însemnătate deo
sebită în condiţiile dezvoltării eco
nomice a judeţului tntr-un ritm ra
pid. Au fost citate măsurile luate în 
această direcţie, menţionîndu-se că, 
in momentul de faţă, industria jude
ţului dispune de ingineri şi muncitori 
calificaţi. Tovarăşul Ludovic Fazekas 
a spus că, cu toate acestea, în in
dustria judeţului se resimte lipsa u- 
nui număr suficient de economişti şl 
specialişti cu experienţă, de cadra 
medii şi maiştri. El a sugerat crea
rea unei secţii pe lîngă şcoala teh
nică existentă, care să pregătească 
maiştri în construcţii.

In încheiere, vorbitorul a asigurat 
conducerea partidului, personal pe 
tovarăşul Nicolae Ceauşescu că or
ganizaţia de partid din judeţul Har
ghito, toţi oamenii muncii — români, 
maghiari — vor munci cu abnegaţie 
şi dăruire pentru îndeplinirea exem
plară a sarcinilor ce le revin, că îşi 
vor face pe deplin datoria, aşa cum 
s-au angajat la Conferinţa Naţională 
a partidului, pentru a realiza planul 
cincinal înainte de termen.

*
In cuvîntul său, tovarăşul IOA- 

CHIM MOGA, prim-secretar al Co
mitetului judeţean Hunedoara al 
P.C.R., a înfăţişat aspecte din expe
rienţa biroului Comitetului jude
ţean de partid Hunedoara în folosi
rea mai bună a potenţialului uman 
şi material al judeţului pentru rea
lizarea unei producţii sporite, re
levînd rezultatele bune ale reparti
zării membrilor biroului pe princi
palele întreprinderi, şantiere, obiec
tive, cu scopul de a ajuta efectiv, 
concret, activitatea organizaţiilor de 
partid, comitetele oamenilor muncii 
pentru rezolvarea multiplelor pro
bleme care se ridică în procesul 
producţiei.

După ce s-a referit la măsurile 
pentru identificarea şi exploatarea 
de noi resurse de substanţe mine
rale utile, folosirea intensivă, cu 
indici de nivel competitiv, a capa
cităţilor furnalelor, cuptoarelor şl 
laminoarelor, reducerea consumuri
lor specifice de materii prime şl 
materiale, vorbitorul a arătat că în 
primele opt luni ale anului planul 
la producţia globală industrială a 
fost realizat cu o suplimentare de 
165 milioane lei.

Furnalul nr. 9, în ciuda unor 
greutăţi întîmpinate în această pe
rioadă, va fi pus în funcţiune cu 
zece zile mai devreme, inaugurarea 
lui coincizimd cu sărbătorirea pen
tru prima dată în ţara noastră a 
„Zilei metalurgistului".

în aceeaşi perioadă au fost date 
în folosinţă 4 063 apartamente.

în continuare, vorbitorul s-a re
ferit la o serie de probleme ale ac
tivităţii în unităţile miniere din 
Valea Jiului şi în exploatările de 
minereu de fier, subliniind necesi
tatea unei preocupări sporite pentru 
găsirea de tehnologii de folosire a 
minereurilor mai sărace în fier. De 
asemenea, pentru folosirea Ia în
treaga capacitate a utilajelor de 
prelucrare a marmurei a propus 
revederea prevederilor de export de 
marmură prelucrată.

Abordînd problemele agriculturii 
judeţului, vorbitorul a arătat că 
planul la producţia de grîu şi de li
vrări la fondul de stat a fost reali
zat în anii 1971 şi 1972 şi se pre- 
limină îndeplinirea lui Ia culturile 
de toamnă. Producţia de lapte este 
în creştere atît în Î.A.S. cît şi 
C.A.P.-uri. Au  ̂fosţ stabilite măsuri

pentru a se asigura într-o propor
ţie mai mare din producţie proprie
necesarul de legume şi cartofi, 
prin extinderea suprafeţelor culti
vate îndeosebi în Î.A.S. din Valea 
Mureşului.

•* *  •*
Tovarăşul M IAHITELESCU, prim-se

cretar ai Comitetului judeţean Timiş 
al P.C.R., a relevat sprijinul deose
bit pe care-1 primesc comitetele ju
deţene din partea conducerii par
tidului, a tovarăşului Nicolae 
Ceauşescu personal, prin organiza
rea sistematică a unor dezbateri a- 
profundate privind sarcinile funda
mentale ale organelor şi organizaţii
lor de partid şi de stat, metodele şi 
stilul lor de muncă. Vorbitorul a 
prezentat apoi experienţa organiza
ţiei judeţene de partid Timiş în an
trenarea activului de partid, a ca
drelor didactice din învăţămintul su
perior, a cercetătorilor ştiinţifici şi 
a altor specialişti In acţiunea de va
lorificare a rezervelor interne din 
industrie şl agricultură, acţiune con
cretizată, între altele, prin realiza
rea angajamentului anual în opt luni, 
prin crearea perspectivei de a se 
depăşi planul anual cu 500 milioana 
iei, a realizării planului cincinal Îna
inte de termen. El a relevat, tot
odată, unele neajunsuri existente în 
realizarea investiţiilor şi a unor pro
duse.

Referindu-se fa preocupările pen
tru dezvoltarea producţiei agricole 
în judeţul Timiş, vorbitorul s-a oprit 
pe larg asupra necesităţii creării u- 
nor seîninţe de grîu şi porumb de 
înaltă productivitate, a subliniat u- 
neie succese dobîndite de Staţiunea 
experimentală Lovrin în această di
recţie, Au fost prezentate apoi preo
cupările pentru dezvoltarea irigaţii
lor în judeţ şi s-a sugerat forurilor 
de resort să contribuie la realizarea 
unui studiu pentru valorificarea a- 
pelor freatice, care, după cum arată 
experienţa de fa Tomnatic, pot asi
gura producţii mari în legumicultu
ra. El a relevat unele neajunsuri e- 
xistente în creşterea animalelor şi 
a arătat că pentru remedierea lor în 
judeţul Timiş se acordă atenţie cer
cetărilor ştiinţifice privind selecţia 
şi reproducţia.

In încheiere, vorbitorul a insistat 
asupra atenţiei pe care sínt datoare 
să o acorde organele şi organizaţiile 
de partid generalizării experienţei 
pozitive in toate domeniile, pentru 
realizarea marilor obiectiva stabilite 
de partid în dezvoltarea economico- 
socinîă a patriei.

*
în cuvîntul său, tovarăşul ADAL

BERT CRIŞAN, prim-secretar al 
Comitetului judeţean de partid Bîs- 
triţa-Năsăud, a arătat că, datorită 
aplicării !n practică a politicii par
tidului de dezvoltare armonioasă a 
tuturor judeţelor ţării, încă în anii 
acestui cincinal se va schimba struc
tural fizionomia economică a jude
ţului Bistriţa-Năsăud, unde în urmă 
cu patru ani nu exista nici o uni
tate industrială. El a relevat că pri
ma fabrică din judeţ a şi intrat în 
funcţiune, că pînă la sfîrşitul anului 
vor fi date în exploatare alte două 
întreprinderi din cele 14, cite se 
vor ridica pînă la sfîrşitul cincina
lului.

Vorbitorul a analizat în continua
re unele probleme ale asigurării ca
drelor necesare în condiţiile dezvol
tării judeţului şi a subliniat expe
rienţa pozitivă a pregătirii munci
torilor necesari pentru noile între
prinderi în judeţele unde există uni
tăţi similare cu tradiţie, cu mare 
experienţă. Totodată, a criticat nea
junsurile existente în repartizarea 
noilor promoţii de absolvenţi ai în- 
văţămîntului superior şi a propus 
ca să se ţină seama în mai mare 
măsură de judeţele din care provin 
aceşti absolvenţi.
Ocupîndu-se de unele probleme de 
perspectivă ale economiei judeţului, 
vorbitorul a propus să se devanseze 
lucrările planificate pentru alimen
tarea cu apă şi a prezentat unele 
aspecte ale construcţiilor de locuin
ţe-

In judeţul Bistriţa-Năsăud, anul 
agricol se încheie mulţumitor, pro
ducţia de porumb, cartofi şi tutun 
fiind satisfăcătoare, în ciuda intem
periilor din această vară. In zooteh
nie, producţia se apropie de sarci
nile stabilite. Ţinînd seama că jude
ţul are un sector pomicol dezvoltat, 
el a sugerat ca organele de resort 
să analizeze soluţiile corespunzătoa
re pentru creşterea recoltelor de 
fructe, îndeosebi de mere.

In încheiere, vorbitorul a mulţu
mit pentru ajutorul pe care l-a pri
mit judeţul Bistriţa-Năsăud şi a asi
gurat conducerea partidului că or
ganizaţia judeţeană de partid va 
face totul pentru ca sarcinile trasate 
de Conferinţa Naţională să fie tra
duse în viaţă.

*
In preambulul intervenţiei sale, tova

răşul TRANDAFIR COCIRLA — prim- 
secretar al Comitetului judeţean Ca- 
raş-Severin al P.C.R. — a subliniat 
că oamenii muncii din acest judeţ se 
simt puternic mobilizaţi în marea 
acţiune de a traduce în fapte sarci
nile de istorică însemnătate stabilite 
de partid Ia Congresul al X-lea şi 
la Conferinţa Naţională.

In industrie, judeţul îşi va realiza 
planul la toţi indicatorii, iar pentru 
unii dintre aceşti indicatori anga
jamentele luate vor fi cu certitudine 
depăşite, Referindu-se la activitatea 
desfăşurată de organizaţia judeţeană 
de partid pentru realizarea cincina
lului înainte de termen, vorbitorul a 
subliniat că în toate unităţile se fac 
investigaţii psofunde pentru folosirea 
tuturor condiţiilor propice în acest 
sens. Posibilităţile de depăşire sub
stanţială a cincinalului — reale şi 
evidente^ In ramurile industriale ale 
judeţului — vor putea fi fructificate 
însă la un Inait grad dacă şi minis
terele de resort vor manifesta mai 
multă solicitudine.

Una din ramurile cu un cuvint 
afgu .fa. fadsalMrea ̂ jgcfajtlului_mai

devreme este, în judeţul Caraş-Se- 
verin, siderurgia. Tovarăşul Cocirlă 
a precizat mai întîi că, preocupîn- 
du-se să asigure metal cît mai mult 
construcţiei de maşini şi altor ra
muri industriale ale ţării, Reşiţa şl 
„Oţelul Roşu* au şi găsit importante 
posibilităţi interne. Îndeplinirea cin
cinalului cu şase luni mai devreme 
necesită, totodată, rezolvarea unor 
probleme pe plan central şi, în acest 
sens, vorbitorul a făcut unele pro
puneri concrete. De asemenea, sa 
simte nevoia ca atît ministere! d* 
resort, cît şi uzinele, care în ptSzent 
se interesează mai ales de volumul 
producţiei, să pună şi accentul cu
venit pe eficienţă.

După ce a dezbătut cîteva aspecte 
din construcţia de maşini (privind 
asimilarea utilajelor noi, aprovizio
narea, cooperarea între întreprinderi, 
integrarea mai deplină a centralelor 
industriale, specializarea întreprinde
rilor şi tipizarea construcţiilor me
talice), vorbitorul a abordat pe larg 
cîteva probleme ale valorificării ma
sei lemnoase şi ale agriculturii. în spe
cial, în acest din urmă domeniu, judeţul 
are multiple posibilităţi de a spori, în 
decurs de 4—5 ani, efectivul de ovi
ne şi bovine, de a creşte considerabil 
producţia de legume şi a asigura o can
titate tot maî mare de produse alimen
tare pentru consumul locuitorilor din 
această zonă.

în încheiere, vorbitorul a făcut 
cîteva propuneri, printre care coor
donarea producţiei pieselor de schimb 
pe grupe de utilaje.

*
Referindu-se la cîteva probleme 

actuale ale învăţămîntuluî şi pregă
tirii cadrelor, tovarăşul PAUL NTCU- 
LESCU-MIZIL, membru al Prezidiului 
Permanent, al Comitetului Executiv 
al C.C. al P.C.R., vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri, a relevat fap
tul că, pe baza hotăririlor din 1963 
ale Comitetului Central, în acest do
meniu s-au obţinut o serie de rezul
tate pozitive. Dar avîntul economiei 
şi culturii, a spus vorbitorul, pers
pectivele noi pe,care le-au deschis 
Congresul al X-lea şi îndeosebi Con
ferinţa Naţională a partidului pentru 
dezvoltarea în ritm accelerat a pa
triei noastre pe drumul civilizaţiei 
socialiste, necesităţile mari în dome
niul pregătirii cadrelor necesare în
făptuirii acestor perspective pun în 
faţa învăţămîntului noi şi importante 
probleme. Esenţa acestor probleme, 
spiritul în care trebuie să fie ele 
soluţionate sînt formulate în rapor
tul prezentat' de tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu Ia Conferinţa Naţională a 
p a r t id u lu i ,  în  e x p u n e r i le  s a le ,  în  in 
dicaţiile pe care le-a dat, în repe- 
taie rînduri, lucrătorilor din frontul 
învăţămîntuluî. In prezent, în spiritul 
şi pe baza acestor indicaţii, se ela
borează materiale cu propuneri me
nite să generalizeze experienţa bună 
obţinută tn ultimii ani şi să dea — 
în acelaşi timp — soluţii acestor noi 
probleme de care depinde atît dez
voltarea învăţămîntului, cit şi a so
cietăţii noastre în general. Nu de 
mult, tovarăşul Ceuşescu a emis ideea 
dezbaterii, într-o plenară a Comite
tului Central al partidului, a proble
melor 'dezvoltării în continuare a 
învăţămîntului nostru. Acesta ar fi 
un bun prilej de elaborare şi clari
ficare profundă a sarcinilor noi care 
stau în faţa învăţămîntului, de mobi
lizare a tuturor forţelor partidului şi 
societăţii noastre pentru soluţionarea 
lor.

Arătînd că una din cerinţele fun
damentale este ca învăţămintul să 
constituie un mijloc eficace al socie
tăţii pentru pregătirea cadrelor nece
sare dezvoltării social-economice a 
patriei, vorbitorul a subliniat că în- 
văţămîntul trebuie să facă imediat 
faţă sarcinilor concrete de asigurare 
a cadrelor solicitate de marea miş
care naţională pentru Înfăptuirea pla
nului cincinal înainte de termen, de 
realizarea cu succes a obiectivelor 
stabilite de Conferinţa Naţională a: 
partidului. în acest sens, pentru anul 
şcolar 1972—1973 s-au prevăzut cifre 
superioare de pregătire a cadrelor 
pentru diferite activităţi economice, 
tehnice, sociale. Astfel, in învăţă- 
mîntul profesional şi la ucenicie vor 
intra în anul I 145 000 de elevi; în 
liceele de specialitate — 36 000; în 
şcolile de maiştri, şcolile postliceale 
şi alte şcoli tehnice — 40 000; în 
total circa 220 000 faţă de 190 000 în 
precedentul an şcolar. Pentru genera
lizarea schimburilor II şi III în în
treprinderile industriale se prevede 
sporirea numărului de muncitori şco
larizaţi în cursul de scurtă durată la 
200 000, faţă de 180 000 ciţi au fost 
anul trecut.

Vorbitorul a subliniat necesita
tea ca fiecare întreprindere care îşi 
cunoaşte programul de dezvoltare 
şi, deci, nevoile de cadre să preva
dă şi să înfăptuiască — o dată cu 
dezvoltarea economică — şi măsu
rile Corespunzătoare pentru pregă
tirea acestor cadre. In acest sens, 
fiecare comitet judeţean de partid 
este dator să acorde toată atenţia 
asigurării cadrelor necesare genera
lizării schimburilor II şi III, punerii 
în funcţiune a noilor investiţii, dez
voltării întregii activităţi economi
ce, sociale pe teritoriul judeţului 
său.

In continuarea cuvin tu lui,
tovarăşul Paul Niculescu-Mizil a 
arătat că trebuie luate toate măsu
rile pentru ca noul an de învăţă
mînt să se deschidă în cele mai 
bune condiţii în şcolile de toate gra
dele, să se asigure realizarea cifre
lor de şcolarizare în şcolile profe
sionale, de ucenici, in celelalte 
şcoli, repartizarea în producţie a 
actualelor promoţii de absolvenţi ai 
şcolilor tehnice, economice, agricole, 
pregătirea prin cursuri postliceaie 
sau cursuri de scurtă durată a celor 
care au terminat învăţămintullicea! de 
cultură generală şi care nu studia
ză mai departe, în vederea asigură
rii plasării lor în producţie, creşte
rea numărului de feţs în şcolile 
tehnice şi repartizarea i0r în unită
ţile economice.

Au fost abordate apoi probleme 
legate de modul cum se aplică in-
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Cuvintarea tovarăşului
(Urmare din pas. T)
ceste firele interdependenţelor uni
versale.

Comandament pentru orice naţiune 
care vrea să păstreze cadenţa cu 
progresul contemporan, participarea 
la circuitul internaţional se impune 
cu atît mai mult ţărilor mici, cu re
surse si potenţial inerent mal re- 
strins. Politica partidului şi statului 
nostru, politică de dezvoltare a rela
ţiilor economice ale României, cores
punde întrutotul unei asemenea ce
rinţe obiective.

în acest context, mă voi opri la 
problema creşterii exporturilor şi la 
răspunderile care ne revin tuturor, 
atît celor ce au responsabilitatea direc
tă a conducerii unităţilor, cit şl celor 
care, iără a avea o responsabilitate 
directă, au Insă atribuţii de îndru
mare şi control asupra activităţii în
treprinderilor.

Sarcinile de export nu sínt uşoare, 
dar trebuie să le abordăm pornind 
de la faptul că încasările din această 
activitate constituie principalul izvor 
de procurare a resurselor valutare 
necesare importurilor şi echilibrării 
balanţei de plăţi a ţării. Sintern pre
ocupaţi nu numai de mărirea sub
stanţială a volumului de exporturi, 
dar şi de modificarea structurii Iul, 
prin creşterea ponderii mărfurilor in
dustriale cu valori mai ridicate pe 
pieţele internaţionale — in primul 
rînd, mărfuri ale construcţiei de ma
şini şi chimiei.

Prima problemă care se pune pri
veşte calitatea mărfurilor oferite —• 
condiţie primordială pentru pătrun
derea si dobîndirea unor poziţii trai
nice pe pieţele externe. Concurenţa 
internaţională este fără îndoială as
pră; acest fapt real trebuie să. sti
muleze însă pe producătorii noştri 
în a anticipa cererea de pe diferite 
pieţe si a studia specificul lor, tn 
a-şi elabora pe această bază politici 
proprii de export si a oferi apoi cu 
continuitate produse de înaltă cali
ficare, care să răspundă nevoilor 
cumpărătorilor.

în acest sens trebuie îmbunătăţită 
in primul rînd prospectarea pieţelor 
externe. Scopul unei prospectări mo
derne nu este numai de a găsi posi
bilităţi de plasare în trimestrul sau 
anul următor a unor mărfuri aflate 
în fabricaţie, ci îndeosebi de a cu
noaşte in prealabil particularităţile 
ţjecărei pieţe şi ale evoluţiei cererii 
eî pe termen mai lung, tendinţele de 
apariţie a unor noi produse sau sor
timente, astfel incit producătorul să 
poată proiecta şi pregăti din timp 
mărfurile care ar putea fi vîndute 
în conditiuni optime.

A doua problemă priveşte preţu
rile obţinute la export. Exportul nu 
este un scop in sine, ci un instru
ment de valorificare optimă a muncii 
naţionale — în primul rînd a muncii 
de înaltă calificare — pe piaţa 
mondială! El se înfăptuieşte în con
cordanţă cu legile care 
guvernează tranzacţiile de pe piaţa 
mondială. Fără să asigure producă
torului beneficii, exportul şi-ar pier
de sensul. Sub acest aspect, ridica
rea eficienţei exporturilor impune — 
concomitent cu ridicarea calităţii 
produselor — o cunoaştere mai te
meinică a tendinţelor conjunolurale 
şi a evoluţiei preţurilor pe fiecare 
piaţă şi la fiecare produs în parte, 
îmbunătăţirea reţelelor şi practici
lor comerciale potrivit exigenţelor 
actuale, promovarea unor forme mo
derne, de lansare şi comercializare 
a produselor, inclusiv practicarea 
mai largă a serviciilor post-vînzare.

Reorganizarea sistemului de comerţ 
exterior, punînd pe producătorul ro
mân în'contact direct cu pieţele ex
terne, a creat premise Indispensabile 
rezolvării in mai bune condiţiuni a 
problemelor menţionate. Experienţa 
arată însă că nu toate ministerele 
şi centralele au ajuns să folosească 
din plin posibilităţile pe care le au 
acum.

Trebuie să se înţeleagă că atri
buţiile conlerite unităţilor producă
toare implică ridicarea rapidă a gra
dului de calificare a numeroaselor 
cadre angrenate în ultimii ani în a- 
cest domeniu de activitate, ca efect 
al descentralizării comerţului exte
rior şi creşterii volumului său. Se 
impune totodată Întărirea comparti
mentelor de conjunctură şi promo
vare mai largă a cunoştinţelor de 
marketing, deoarece numai în felul 
acesta vom ajunge ca fiecare unitate 
să -şi determine în mod corespunză
tor strategia exporturilor, potrivit 
specificului produselor sale şi pie
ţelor vizate, să determine măsurile 
concrete prin care poate ajunge la 
sporirea exporturilor, în condiţii de 
eficienţă superioară.

Este necesară, de asemenea, mai 
multă preocupare concretizată în 
fapte pentru extinderea cooperării 
internaţionale. „Programul complex“ 
adoptat de statele membre ale 
C.A.E.R., dezvoltarea colaborării e- 
conomice a. României cu toate state
le socialiste, promovarea relaţiilor 
cu toate ţările lumii, independent de 
orinduirea lor socială, ca şi legea 
de comerţ exterior, — creează, sub 
aspect politic si juridic, un larg ca
dru de acţiune care trebuie folosit 
cu mai mult spirit de iniţiativă în 
vederea realizării unor trainice coo
perări in producţie, inclusiv sub for
ma societăţilor mixte. Pentru aceasta 
se cuvine să înţelegem cu toţii că 
formele moderne de cooperare in
ternaţională între întreprinderi _ con
stituie astăzi puncte de sprijin indis
pensabile nu numai pentru progresul 
economic şi tehnic al unei ţări, dar 
şi pentru consolidarea poziţiilor ei 
pe piaţa mondială.

Tovarăşi,
îndeplinirea integrală a Indicatori

lor cantitativi şi mai ales calitativi 
ei actualului cincinal, construirea Ta
néi economii socialisto de înaltă efi
cientă şi întreaga dezvoltare a so
cietăţii noastre sínt condiţionate de 
modul în care rezolvăm problema 
pregătirii cadrelor.

Un aspect al acestei probleme pri
veşte formarea uoHot contingente 
de muncitori pentru capacităţile de 
producţie ce urmează să intre în 
funcţiune Şi în general a tuturor ca
tegoriilor de cadre pentru diferita 
activităţi sociale ce urmează a fi 
dezvoltate.

Fără îndoială, pregătirea viitoa
relor cadre se face în primul rînd 
în şcoală; în acest sens au fost a- 
doptaţe măsuri pentru orientarea 
învăţămîntulul nostru Spre îndepli
nirea în mai bune condiţiuni a 
funcţiei sociale ce-i revine. Ministe
rele şi centralele — primele intere
sate în nivelul profesional al viitoa
relor lor cadre — nu sínt scutite de 
obligaţii în legătură cu modul în care 
acestea sínt formate şi trebuie să 
şi le îndeplinească în strînsă conlu
crare cu învăţămîntul, potrivit re
glementărilor adoptate în ultimii 
ani.

Responsabilităţile care revin uni
tăţilor socialiste slnt cu atît mai se
rioase cu cit problemele care se pun 
în acest domeniu nu mai pot fl re
duse la simpla formare a noilor ca
dre.

Ritmurile înalte în care ne dez
voltăm, amploarea şi profunzimea 
mutaţiilor structurale din economie, 
exigenţele producţiei moderne ne o- 
bligă să privim problema formării 
şi utilizării cadrelor calificate, cu 
un larg orizont cultural şi de spe
cialitate, în întreaga ei complexita
te.

Este un fapt larg demonstrat că 
în procesul creşterii economice con
temporane a căpătat un rol deci
siv capacitatea fiecărei naţiuni de 
a descoperi, de a inova şi de a apli
ca în practică noile cunoştinţe do
bândite.

Ori, progresul ştiinţifico-tehnic 
fără precedent erodează rapid cu
noştinţele acumulate ânterior şi de
termină tot mai frecvent reprofilări 
profesionale — impunînd, cu deose
bită stringenţă, o mare mobilitate 
profesională, eforturi permanente 
pentru asimilarea de către fiecare 
a tot ceea ce este nou în domeniul 
său de activitate.

Problema priveşte pe toţi cei ce 
lucrează, absolut pe toată lumea; de 
la muncitorii chemaţi şă folosească 
cu maximum de randament noile u- 
tilaje care intră în dotarea unităţi
lor pînă la inginerii şi cercetătorii 
din laboratoare chemaţi să pregă
tească produse cu valori de între
buinţare superioare şi tehnologii 
moderne, de la cei ce urmează să 
producă mărfuri de înaltă calitate 
pînă la cei oare au obligaţia să le 
valorifice pe pieţele externe, de la 
cei ce îndeplinesc funcţii de execu
ţie pînă la cei învestiţi cu funcţii 
de conducere-

Trebuie să fie limpede pentru 
fiecare — în primul rînd pentru ca
drele de conducere — că numai în* 
văţînd continuu, practic de la în
ceputul şi pînă la stîrşitul vieţii, se 
mai poate face faţă astăzi exigen
ţelor continuu reînnoite ale practi
cii sociale.

Pentru a răspunde acestei cerinţe 
au fost adoptate anul trecut regle
mentările cu privire la pregătirea 
profesională a tuturor celor ce lu
crează în unităţile socialiste de stat. 
O lege nu poate determina însă în 
întregime conţinutul pe care-1 ca
pătă în fapt activitatea pe care o 
reglementează.

Spre a nu se transforma într-o 
formalitate care să irosească timpul 
oamenilor, pregătirea permanentă 
trebuie să răspundă nevoilor reale 
ale fiecărui participant şi să-l îm
bogăţească efectiv orizontul de cu
noştinţe, deoarece numai In felul a- 
cesta oamenii vor fi interesaţi să 
înveţe. Un rol important în stimu
larea acestui interes are, de aseme
nea, înfăptuirea unei juste politiei 
de selecţionare şi promovare a per
sonalului în raport cu competenţa 
efectivă a fiecăruia.

în această perspectivă, este de 
neadmis ca problema pregătirii per
manente a cadrelor să fie lăsată —■ 
aşa cum se întîmplă uneori — pe 
seama unor compartimente lipsite 
de competenţa şi autoritatea nece
sară organizării unei activităţi de 
asemenea răspundere.

Atribut al oricărei întreprinderi 
moderne, formarea permanentă a 
oamenilor în unităţile socialiste tre
buie privită prin prisma implicaţii
lor ei asupra întregii dezvoltări a 
societăţii noastre.

Dobîndirea şi păstrarea unui înalt 
nivel de pregătire a tuturor cadre
lor este astfel intim legată de pro
cesul dezvoltării democraţiei econo
mice, a democraţiei socialiste în ge
neral, deoarece extinderea sferelor 
de decizie trebuie să se întemeieze 
pe capacitatea colectivelor de mun
că investite cu asemenea atribute de 
a rezolva competent problemele 
complexe puse de producţia mo
dernă.

Unitatea socialistă are menirea de 
a face — in procesul muncii dublat 
de procesul formării permanente — 
din fiecare membru al colectivului 
un beneficiar al noilor cuceriri din 
ştiinţa, tehnica şi cultura contem
porană, condiţie esenţială pentru a* 
firmarea impetuoasă a iniţiativei per
sonale şi promovarea spiritului de 
responsabilitate, pentru realizarea in 
masă a unui superior nivel de cu
noaştere şi transformare in masă a 
conştiinţei oamenilor — pîrghii fun
damentale de accelerare a progresu
lui multilateral a! României socia
liste.

Iată clteva din motivele care mă 
determină şă subliniez răspunderea 
ce revine organelor şi organizaţiilor 
de partid, conducătorilor de ministere 
şi unităţi ca şi organizaţiilor sindi
cale şi de tineret pentru transforma
rea procesului de formare perma
nentă a cadrelor într-un instrument 
efectiv de dezvoltare a capacităţii 
creatoare a naţiunii socialiste.

Stimaţi tovarăşi,
Direcţiile în care urmează să ne 

îndreptăm atenţia tn scopul de a 
ridica la un nivel superior organi
zarea gestiunii economice sínt, fără 
îndoială, numeroase. Rezoluţiile Con
ferinţei Naţionale a Partidului Co
munist Român din iulie 1972 includ 
un întreg program de activitate în 
acest sens. M-am oprit la clteva din
tre sarcinile stabilite, deoarece con
sider că trebuie să le acordăm o 
atenţie specială în cadrul preocupării 
rtoasîre de a asigura Condiţiuni op
time pentru înfăptuirea îor.

(Urmare din pag. a II-a).

dlcaţia conducerii partidului de a 
fi restructurate acele forme de ln- 
vâţămlnt care nu dau pregătirii ti
nerilor o finalizare practică, îndeo
sebi liceul de cultură generală. A- 
preciindu-se să acest tip de învăţă* 
mînt nu mai corespunde actualelor 
cerinţe ale dezvoltării societăţii 
noastre, s-a arătat că este necesar 
să se creeze un asemenea tip de 
liceu care să dea absolventului cu
noştinţele de cultură şi deci posi
bilitatea de a studia mai departe 
în învăţămîntul superior şl, tn a- 
celaşi timp, să-i asigure o pregătire 
de specialitate, pe baza căreia să 
poată fi angajat in producţia mate
rială sau spirituală. In cest scop, 
în ultimul timp s-a dezvoltat re
ţeaua liceelor de specialitate, numai 
!n ultimii doi ani creîndu-se 138 de 
asemenea şcoli. Astăzi, raportul în
tre liceele de cultură generală şl 
liceele de specialitate este de 491 
la 362 iar al elevilor care intră în 
anul I — 55 000 la 36 000. Va trebui 
să se continue, într-un termen scurt. 
Schimbarea mai departe a acestui 
raport în aşa fel îneît ponderea cea 
mai mare a elevilor să revină licee
lor de specialitate. Justeţea acestei 
orientări este oglindită şi de numă
rul mare de candidaţi care s-au 
prezentat la examenele de admitere 
pentru aceste licee. In acelaşi timp, 
se studiază idéea creării şi dezvol
tării unör licee de matematică, fi
zică, chimie, biologie care şă dea 
pregătire legată de aceste domenii, 
precum .şi a unor licee care să pre
gătească cadrele necesare în dome
niul ştiinţelor şi preocupărilor uma
niste.

In continuare, vorbitorul a a- 
bordat unele probleme privind acti
vitatea de instrucţie şi educaţie, in
sistând asupra îmbunătăţirii activi
tăţii destinate pregătirii elevilor 
pentru munca productivă. El s-a re
ferit la sarcina dezvoltării atelie
relor, laboratoarelor şi a întregii 
baze materiale în acest scop, la dez
voltarea patronajelor liceelor şi 
şcolilor de către întreprinderi, la 
perfecţionarea muncii practice a e- 
levilor şi studenţilor. Ară tind că în 
condiţiile noi ale revoluţiei tehni- 
co-ştiinţifice se cer cadre cu un pro
fil de specialitate mai larg, care să 
poată mînui tehnica în cele mai bu
ne condiţii, să poată face faţă schim- 
bărilor rapide ale acesteia şi să 
poată presta munci diferite în ca
drul aceleiaşi ramuri, a subliniat 
preocuparea pe care trebuie să o 
manifeste organele centrale Şl lo
cale pentru înfăptuirea indicaţiilor 
conducerii partidului cu privire la 
lichidarea specializării Ingustţj, a di
versificării ne justificate a profesii
lor şi meseriilor, la realizarea unei 
pregătiri profesionale şi a unei cali
ficări complete multilaterale a ele
vilor şi studenţilor.

Referindu-se la preocupările cen
trale din învăţămîntul superior, vor
bitorul a relevat faptul că dezvolta
rea cu succes a acestuia depinde da 
modul cum se realizează integrarea 
între invăţămînt, producţie şi cerce
tare, idee afirmată cu consecvenţă 
de tovarăşul Nicolae Ceauşescu în 
ultimii ani. Iniţiativele apropierii în
văţământului superior de producţie, 
încheierea de contracte cu întreprin
derile economice sint bune, dar spo
radice. învăţămintul, cercetarea, pro
ducţia sínt încă separate una de alta, 
Noiie condiţii ale dezvoltării ştiinţei 
şi tehnicii cer să se aducă corective 
fundamentale, Referindu-se la învă- 
tămintul superior tehnic, vorbitorul 
a arătat că ei trebuie să dispună de 
ateliere, de o bază modernă de pro
ducţie pentru a putea crea maşini, 
utilaje, procese tehnologice noi şi 
pentru a asigura o instruire teoretică 
şi practică a studenţilor conform ce
rinţelor moderne. Numai în felul a- 
cesta învăţămîntul, îmbinat organic 
cu cercetarea şi producţia, se poate 
ridica la nivelul ştiinţei şi tehnicii 
contemporane.

In continuare, vorbitorul s-a oprit 
asupra necesităţii întăririi legăturii 
între învăţămînt, cercetare şi pro
ducţie, în învăţămîntul superior a- 
gricol, economic, în domeniul ştiin
ţelor exacte şi umaniste şi a subli
niat sarcinile organizaţiilor de partid, 
ale instituţiilor de învăţămint supe
rior din cele 19 centre universitare 
de a asigura o legătură mai strînsă 
Intre lucrătorii din invâţămînt, din 
cercetare şi producţia materială, de 
a antrena toate aceste forţe, împreu
nă, la soluţionarea marilor probleme 
ale dezvoltării economice şi sociale 
a patriei noastre. S-au subliniat apoi 
perfecţionările aduse după Plenara 
din noiembrie în predarea ştiinţelor 
sociale, sarcinile îmbunătăţirii edu
cării materialist-dialectice a studenţi
lor, înarmării lor cu politica parti
dului, măsurile luate pentru dezvol
tarea învătămîntului în rîndurile na
ţionalităţilor conlocuitoare, precum 
şi sarcinilor perfecţionării continue 
a muncii politico-ideologice în rîn
durile elevilor şi studenţilor.

Subliniind în încheiere că sarci
nile mari din domeniul învăţămin- 
tuiui şi pregătirii cadrelor pot fi du
se la îndeplinire cu succes cu con
diţia conducerii acestei activităţi de 
către partid, de către organizaţiile 
de partid, tovarăşul Paul Niculescu- 
Mizil s-a referit la perfecţionarea 
in continuare a activităţii organiza
ţiilor de partid, U.T.C. şi U.A.S.R. 
din şcoli şi facultăţi, la sarcinile co
mitetelor judeţene de partid privind 
conducerea acestui compartiment de 
mare însemnătate al construcţiei so
cialiste în patria noastră.

•X-
In cuvîntul său, tovarăşul VIRGIL 

TROFIN, membru al Comitetului Exe
cutiv, ai Prezidiului Permanent al 
C.C. al P.C.R., preşedintele Consi
liului Central al U.G.S.R., s-a referit 
pe larg la sarcinile de mare răspun
dere care revin sindicatelor în în
făptuirea hotărîrilor Conferinţei Na
ţionale a P.C.R.

După ce a arătat că rezultatele ob
ţinute în utimul timp în activitatea 
politică şi organizatorică a mişcării 
noastre sindicale ilustrează grăitor 
justeţea măsurilor stabilite de Ple
nara C.C. al P.C.R. din februarie 
1971 pe linia ideilor cuprinse în Ra
portul prezentat de tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu privind creşterea rolului 
şi atribuţiilor sindicatelor în actuala 
etapă de dezvoltare a societăţii noas
tre socialiste, vorbitorul a făcut o 
cuprinzătoare trécére în revistă a 
vastului efort creator al clase! mun

citoare, al tuturor oamenilor muncii, 
spre a da viaţă programului stabilit 
de Conferinţa Naţională. Este grăitor 
tn această privinţă faptul că în 14 
judeţe au şi fost depăşite angaja
mentele luate în întrecerea socia
listă pentru anul 1972. In Capitală, 
In peste 100 de întreprinderi se apli
că cu rezultate din ce în ce mai bune, 
numeroase iniţiative valoroase pri
vind: introducerea proceselor teh
nologice moderne, reproiectarea unor 
pioduse, mecanizarea lucrărilor, re
ducerea consumurilor de materii pri
me ş! materiale, creşterea indicilor 
de utilizare a maşinilor şi instala
ţiilor, îmbunătăţirea calităţii produ
selor. în peste 40 de întreprinderi 
din judeţul Braşov se aplică iniţia
tiva „micronul" gramul, secunda în 
slujba eficientei economice". In ju
deţul Prahova se aplică în peste 50 
de întreprinderi iniţiativa „Să gos
podărim cu eficienţă sporită meta
lul*. In exploatările miniere din Va
lea Jiului se extinde cu rezultate 
bune iniţiativa „Cel puţin dbuă- ci
cluri peste plan in fiecare lună la 
abatajele frontale".

Paralel cu aceste rezultate pozitive, 
nu poate fi ignorat faptul că în une
le judeţe angajamentele asumate în 
întrecerea socialistă au fost numai 
parţial realizate în primele 8 luni 
ale anuiui. Referindu-se la anumite 
rămîneri în urmă în realizarea sar
cinilor de creştere a productivităţii 
muncii, vorbitorul a insistat asupra 
însemnătăţii sporirii continue a in
dicelui de utilizare a maşinilor şi a 
coeficientului de schimburi.

Irt continuare, vorbitorul s-a re
ferit Ia problemele dezbătute în 
cadrul recentelor adunări gene
rale ale oamenilor muncii, amin
tind că au fost făcute cu acest pri
lej numeroase propuneri menite să 
contribuie la mal buna organizare a 
procesului de producţie, aprovizio
narea ritmică a întreprinderilor cu 
materii prime şi materiale, respecta
rea riguroasă a contractelor econo
mice, înlăturarea muncii în asalt şi 
a orelor suplimentare.

După ce a adresat critici unor mi
nistere şi centrale pentru insuficienţa 
ajutorului concret acordat unităţilor 
economice In realizarea planului şi 
a angajamentelor, vorbitorul a in
sistat asupra necesităţii ca fiecare 
minister şi centrală să analizeze 
fără întîrziere cele mai importante 
probleme ridicate în cadrul adunări
lor generale ale oamenilor muncii şi 
să in măsuri operative de soluţionare 
a acestora atunci cînd aceasta depă
şeşte posibilităţile unităţii respective.

Subliniind că există toate condi
ţiile ca sindicatele să aducă o con
tribuţie mai substanţială la realizarea 
cincinalului înainte de termen, vor
bitorul a solicitat comitetele judeţene 
de partid să antreneze sistematic 
sindicatele în întreaga activitate con
sacrată înfăptuirii măsurilor adoptate 
de Conferinţa Naţională.

Pe primul plan al preocupărilor 
sindicatelor, cu participarea efectivă 
a consiliilor şi comitetelor oamenilor 
muncii, va trebui să se situeze gene
ralizarea experienţei înaintate în 
fiecare ramură şi în flecare judeţ, 
extinderea iniţiativelor valoroase 
ale oamenilor muncii, combfitindu-se 
cu fermitate tendinţele de formalism 
ce se mai manifestă în acest do
meniu.

In continuare, vorbitorul s-a refe
rit pe larg Ia sarcinile ce revin sin
dicatelor în asigurarea folosirii inte
grale a timpului de lucru, întărirea 
ordinii şi disciplinei muncii, ca o 
condiţie esenţială a perfecţionării 
organizării producţiei.

Sindicatele trebuie să se ocupa mai 
îndeaproape de popularizarea legis
laţiei muncii şi să urmărească apli
carea ei, să nu tolereze în nici un 
fel încălcarea prevederilor acesteia. 
Fără îndoială, oamenii muncii sínt 
nemijlocit interesaţi în realizarea in
tegrală a planului de producţie iar a- 
tunci cînd apar anumite greutăţi în 
producţie conducerile întreprinderi
lor trebuie să discute despre ele cu 
muncitorii. Sindicatele au datoria să 
acţioneze cu hotărîre pentru a asi
gura condiţiile necesare bunei orga
nizări a producţiei astfel îneît să nu 
fie nevoie de ore suplimentare; a- 
tunci însă cînd acest lucru devine 
totuşi necesar, ele trebuie să anali
zeze cauzele, răspunderile şi să-şi 
dea acordul la prelungirea în cazul 
respectiv a programului de lucru, 
discutând Insă neapărat în prealabil 
cu oamenii muncii din secţia sau 
sectorul respectiv.

O mare parte a cuvântului a fost 
consacrată problemelor legate de în
făptuirea măsurilor stabilite de Con
ferinţa Naţională privind îmbunătă
ţirea condiţiior de trai, pe linia in
dicaţiilor cuprinse în raportul 
prezentat de tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu la Conferinţa Naţională. 
După ce a scos în evidenţă largul 
ecou stîrnît în rîndurile populaţiei 
de hotărîrile privind creşterea sala
riului minim şi majorarea unor ca
tegorii de pensii, vorbitorul a arătat 
că dezbaterea publică a proiectului 
Legii remunerării muncii şi a noului 
Cod al muncii reliefează acordul oa
menilor muncii faţă de aceste pro
iecte şi participarea lor efectivă !a 
îmbunătăţirea prevederilor. De ase
menea, vorbitorul s-a referit la sar
cinile sindicatelor în Îmbunătăţirea 
protecţiei muncii, ocrotirea mamei 
şi copilului.

In cuvîntul tovarăşului Virgil 
Trofin au fost aduse critici modului 
birocratic, administrativ, în care con
siliile populare au aplicat în unele 
oraşe prevederile Legii privind or
ganizarea contribuţiei băneşti şi în 
muncă, pentru efectuarea unor lu
crări de interes obştesc, Totodată, 
vorbitorul a subliniat necesitatea 
continuei îmbunătăţiri a activităţii 
politice si cultural-educative de ma
să a sindicatelor.

In încheiere, tovarăşul Virgil 
Trofin a arătat că sindicatele, sub 
conducerea organizaţiilor de partid, 
sínt hotărite să aducă o contribuţie 
sporită ia înfăptuirea hotărîrilor Con
gresului al X-lea şi ale Conferinţei 
Naţionale pentru accelerarea progre
sului economic şi social al României 
Socialiste.

*
Relevînd succesele obţinute pînă în 

prezent de oamenii muncii din ju
deţul Mureş, tovarăşul NICOLAE 
VEREŞ, prim-secretar al Comitetului 
judeţean de partid Mureş s-a refe
rit pe larg la măsurile luate de or
ganele şi organizaţiile de partid în 
perioada care a trecut de la Con
ferinţa Naţională a partidului pen

tru îndeplinirea înainte de temven a 
planului cincinal. Din analizele fă
cute asupra felului în care au fost 
îndeplinite sarcinile actualului cin
cinal în cele 20 de luni care au 
trecut pînă acum, judeţul a cîştigat 
deja un avans de 41 de zile. Aceasta 
arată că angajamentele asumate de 
colectivele întreprinderilor industria* 
le din judeţ, de a realiza planul 
cincinal mai devreme, vor putea fi 
realizate cu succes, unele dbritre ele 
găsind posibilităţi să-şi îndeplinească 
sarcinile ce le revin în acest cincinal 
chiar cu un an mai devreme. De 
altfel, în toate întreprindesrile din 
judeţ, in prezent se desfăşoară o lar
gă acţiune de prospectare a unor noi 
rezerve pentru atingerea acestui o- 
biectiv, prin modernizarea procese
lor de producţie, reducerea consu
murilor de materii prime şl mate
riale, creşterea productivităţii muncii. 
In perioada care urmează — a re
marcat vorbitorul — se va urmări 
In mod deosebit felul în care sq în
deplinesc prevederile planului la ex
port şi investiţii. In continuare, sub
liniind importanta pe care o are de
vansarea realizării planului de inves
tiţii, vorbitorul a arătat că, încă de 
pe acum, este necesară o coordonare 
a tuturor forţelor — de la judeţ şi 
de Ia centrale şi ministere — pentru 
asigurarea condiţiilor necesare pu
nerii la timp în funcţiune a noilor 
obiective. In acest sens, el a arătat 
că o problemă prioritară este asi
gurarea documentaţiilor, îndeosebi 
de către unităţile Ministerului Chi
miei, pentru ca toate lucrările să fie 
începute Ia termenele stabilite.

Ocupîndu-se de problemele agri
culturii judeţului, vorbitorul a ară
tat că, în urma unei plenare a comi
tetului judeţean de partid, s-a ela
borat un program de dezvoltare a 
zootehniei pînă în anul 1974, urmă
rind concentrarea şi specializarea 
unităţilor; a început acţiunea de sis
tematizare şi fertilizare a păşunilor, 
pentru asigurarea bazei furajere. Ţi- 
nind seama de perspectivele dezvol
tării pomiculturii şi viticulturii, mi
nisterul de resort ar trebui să ur
genteze executarea in acest bazin a 
silozurilor şi a celorlalte amenajări 
necesare valorificării fructelor. In 
continuare, el a relevat că îndepli
nirea obiectivelor agriculturii jude
ţului impune îmbunătăţirea stilului 
de muncă al organelor agricole, spri
jinirea temeinică, eficientă a fiecărei 
unităţi să se dezvolte, să valorifice 
în mod eficient resursele rf® care 
discing

*
In cuvîntul său, tovarăşul GHEOR- 

GIIE ROŞU, prim-secretar al Comite
tului judeţean Bacău al P.C.R., a 
relevat atmosfera bună de lucru 
din întreprinderi, de pa ogoare, fap
tul că peste tot comuniştii, toţi oa
menii muncii, caută noi mijloace 
pentru a îndeplini cît mai repede 
hotărîrile Conferinţei Naţionale a 
partidului. Analizele făcute în în
treprinderi în vederea realizării 
înainte de termen a planului — a 
arătat vorbitorul — ne-au dat cifre 
certe că, pe baza resurselor desco
perite pînă acum, planul poate fi 
îndeplinit în 4 ani ş| 7 luni. Ana
liza continuă încă şi noi sîntem con
vinşi că se vor descoperi noi rezer
ve pentru ca acest termen să fie 
scurtat.

In ce priveşte planul pe acest an, 
el a fost realizat în primele opt 
luni la producţia globală în pro
porţie de 101,7 Ia sută, cu o depă
şire de 116 milioane lei, ceea ce 
ne dă garanţia că sarcinile anuale 
vor fi îndeplinite.

In continuare, vorbitorul s-a re
ferit la problemele unor întreprin
deri care nu-şi realizează planurile 
de producţie, grevînd cu multe mi
lioane bilanţul general al judeţului.

Referindu-se la problemele agri
culturii, vorbitorul a arătat că, în 
ciuda greutăţilor create de ploile 
aproape continue din ’ perioada se
cerişului, planul privind livrările 
de grîu va fi îndeplinit integral. 
Menţionînd diferenţa mare între pro
ducţiile de lapte din G.A.S. şi cele 
din C.A.P., el a arătat eă a început 
construirea unor complexe, care vor 
fi populate cu material de elită, 
ceea ce va permite în anii următori 
o creştere masivă la producţia de 
lapte şi a numărului de vite.

Abordînd problemele învăţămîn- 
tului, tovarăşul Gh. Roşu a arătat 
că populaţia îşi îndreaptă în tot 
mai mare măsură copiii spre liceele 
de specialitate şi a subliniat necesi
tatea sporirii eforturilor pentru do
tarea atelierelor şcolare.

In încheiere, vorbitorul a relevat 
că în ultimul an se înregistrează 
un progres evident în creşterea şi 
maturizarea organelor şi organiza
ţiilor de partid, în rezolvarea com
petentă, operativă a problemelor din 
toate domeniile de activitate. Se 
constată o îmbinare mai corespun
zătoare a muncii de conducere co
lectivă cu răspunderea personală. 
Dă bune rezultate metoda folosirii 
unor organe colective de control ps 
teren, conduse de secretari, de mem
brii Biroului judeţean, care în 
cursul unui an reuşesc să cuprindă 
aproape toate comitetele municipale 
orăşeneşti şi să le dea ajutor con
cret-

*
Tovarăşul ANDREI CERVENCOVICI,

prim-secretar al Comitetului jude
ţean de partid Arad, a pus accentul, 
la începutul cuvîntului său, pe mă
surile întreprinse pentru creşterea 
competenţei şi a rolului conducător 
al organelor şi organizaţiilor de par
tid în toate domeniile, pentru atra
gerea tot mai largă a comuniştilor, a 
maselor de oameni ai muncii la ela
borarea şi înfăptuirea hotărîrilor 
adoptate.

Pentru înfăptuirea cincinalului îna
inte de termen au fost întocmite 
studii şi analize. „Din datele pe care 
Ie avem pînă în prezent rezultă că 
vom putea realiza peste plan o pro* 
ducţie-marfă în valoare de 4 miliar
de 740 milioane Iei. Aceasta înseam
nă că cincinalul îl vom înfăptui în 
patru ani şi jumătate. Depăşirea pla
nului de producţie o fundamentăm 
— a spus vorbitorul — pe creşterea 
coeficientului de schimburi, a indi
celui de folosire a maşinilor şi uti
lajelor, folosirea mai bună « supra
feţelor de producţie, creşterea pro
ductivităţii muncii. Pentru asigurarea 
necesarului forţei de muncă au fost 
luate măsuri in vederea pregătirii 
tinerilor muncitori în şcoli profesio
nale, ucenicie la locul de muncă,

precum şi Ia cursuri de calificare.
De asemenea, ne propunem să re

ducem consumurile specifice cu 51 
milioane lei, iar prin reproiectarea 
produselor vom realiza o economie 
de 13 milioane lei. ,

In continuare, vorbitorul s-a referit 
Ia necesitatea îmbunătăţirii aprovi
zionării tehnico-materiale, solicitînd 
un sprijin mai susţinut din partea 
ministerelor şi a centralelor indus
triale. în ceea ce priveşte îmbunătă
ţirea producţiei de strunguri, primul 
secretar al Comitetului judeţean Arad 
o arătat că, pe baza indicaţiilor date 
de tovarăşul Nicolae Ceauşescu, au 
fost luate măsuri pentru introducerea 
în fabricaţie a unor tipuri de strun
guri cu caracteristici superioare, ne
cesare atît pe piaţa internă cît şi 
pentru export.

Referindu-se la problema investi
ţiilor, vorbitorul a subliniat că pentru 
asigurarea intrării in funcţie, la ter
men, a combinatului chimic este 
necesar să fie onorate la timp con
tractele privind livrarea utilajelor.

în continuare, vorbitorul a abor
dat unele probleme din domeniul 
agriculturii, arătînd că s-au obţinut 
rezultate bune în organizarea, plani
ficarea şi conducerea acestui impor
tant sector al economiei. Există o 
serie de rămîneri în urmă în dome
niul zootehniei, şi, pentru lichidarea 
lipsurilor, o plenară a Comitetului 
judeţean da partid va analiza situa- 
ţiai antrenînd în această acţiune un 
număr mare de specialişti, de ţărani 
cooperatori.

Vorbitorul a subliniat necesitatea 
asigurării pieselor de schimb pentru 
utilajele agricole, precum şi a lăr
girii gamei de maşini.

în continuare, şi el a susţinut pro
punerea făcută de alţi vorbitori, ca, 
în spiritul hotărîrilor Conferinţei 
Naţionale, secretarul cu problemele 
de propagandă de la Comitetul ju
deţean de partid să îndeplinească 
şi funcţia de vicepreşedinte ai Con
siliului popular judeţean, avînd în 
competenţă problemele de învăţă- 
mînf «i cultură.

• *
In judeţul nostru — a spus la în

ceputul intervenţiei sale tovarăşul 
CONSTANTIN SANDU, prim-secretar 
al Comitetului judeţean Olt al P.C.R. 
— ca şi în alte judeţe ale ţării, au 
intrat în funcţiune, în ultimii ani, 
numeroase obiective de investiţii. 
Unele între care tăbăcărla minerală, 
fabrica de zahăr din Corabia, dau 
bune rezultate, altele încă nu. Ana- 
lizînd temeinic cauzele unor nea
junsuri din acest domeniu şi căile 
de înlăturare a lor, vorbitorul a 
insistat asupra sprijinului concret, 
operativ şi calificat pe care trebuie 
să-l acorde anumitor întreprinderi 
noi. Ministerul Industriei Construc
ţiilor de Maşini, Ministerul Agricul
turii, Industriei Alimentare şi Ape
lor Ş.a. Tovarăşul Constantin Sandu 
a făcut propunerea ca un număr de 
specialişti din ministere, cercetători 
şi alte cadre să lucreze pentru űh 
timp în noile întreprinderi din ju
deţele în curs de industrializare — 
mai ales cei care au proiectat şi 
contractat aceste uzine. Evident, 
judeţul va acorda întregul ajutor 
acestor specialişti pentru a pune lu
crurile la punct cît mai repede cu 
putinţă şi integra, la parametrii pro
iectaţi, noile investiţii în circuitul 
economiei naţionale.

O altă problemă importantă ana
lizată a fost cea care priveşte îm
bunătăţirea activităţii în agricultură. 
In acest domeniu, organele şi orga
nizaţiile de partid din judeţ au de
pus eforturi deosebite. S-a introdus 
Pe larg acordul global, care a re
zolvat foarte multa probleme. în 
continuare, au fost prezentate une
le bune experienţe din cooperative
le şi întreprinderile agricole de stat, 
căile de creştere a producţiei la 
hectar care stau în atenţia organe
lor şi organizaţiilor de partid ale 
judeţului, de lichidare a birocraţiei 
în rîndul unor specialişti din agri
cultură, pentru ca aceştia să se o- 
cupe efectiv de soluţionarea proble
melor de care depinde progresul 
continuu al acestei ramuri de bază 
a economiei ţării noastre

*
Relevînd măsurile luata pentru a

se conferi muncii de partid un ca
racter organizat şi operativ, pentru

creşterea rolului conducător al orga
nizaţiilor de partid în toate dome
niile de activitate, tovarăşul NI
COLAE M1HAI, prim-secretar al Co
mitetului judeţean de partid Brăila, 
a arătat că, pe primele 8 luni, in
dustria judeţului a reuşit să depă
şească planul şi angajamentul initial, 
70 la sută din sporul producţiei rea- 
lizîndu-se pe seama creşterii pro
ductivităţii muncii. O atenţie deose
bită a fost acordată realizării utila
jelor complexe pentru noile inves
tiţii din alte judeţe beneficiare. Cît 
priveşte preocupările de viitor, ele 
se vor îndrepta cu precădere spre 
modernizarea şi Îmbogăţirea calită
ţii produselor punîndu-se accentul 
pe pregătirea unui contingent sufi
cient de cadre de specialişti, asigu
rarea unei ritmicităţi corespunzătoa
re în aprovizionarea tehnico-mate- 
rială a întreprinderilor şi contracta
rea ia timp a producţiei.

Vorbitorul a evidenţiat apoi rezul
tatele pozitive obţinute de agricul
tura judeţului prin specializarea uni
tăţilor (concentrarea creşterii păsă
rilor în 24 de cooperative agricole, 
de exemplu, a dus, în 2 ani Ia du
blarea producţiei de ouă) şi execu
tarea unor importante lucrări de îm
bunătăţiri funciare cu forţele proprii 
ale cooperatorilor, numai în acest an 
fiind scoase de sub excesul de umi
ditate 10 000 de hectare şi îndigui- 
te alto 6 000 de hectare.

în continuare, tovarăşul Nicolae 
Mihai a formulat unele propuneri re
feritoare la necesitatea nivelării te
renurilor în zonele irigate — cum 
este cazul şi în Insula Mare a Brăi
lei — Ia mai completa folosire a u- 
tilajelor pentru irigaţii, livrarea la 
timp şi potrivit planului a îngrăşă
mintelor, punerea la punct a fabri
caţiei erbicidelor, mărirea gamei da 
utilaje pentru agricultură şi înzes
trarea mai rapidă a unităţilor — ară
tînd că organizaţia judeţeană de par
tid se angajează să depună toate 
eforturile pentru ca sarcinile reieşi
te din /Conferinţa Naţională să se 
realizeze întocmai, pentru ca planul 
să fie realizat înainte de termen.

*
In cuvîntul său, tovarăşul Emil 

Bobu, prim-secretar al Comitetului 
judeţean de partid Suceava, a sub
liniat că în centrul activităţii comu
niştilor de aici stă mobilizarea tutu
ror forţelor pentru îndeplinirea vas
tului program trasat de Congresul ai 
X-lea şi istoricelor hotăriri ale Con
ferinţei Naţionale.

In acest sens, vorbitorul s-a re
ferit la o serie da măsuri luate în 
direcţia perfecţionării continue a sti
lului şi metodelor de muncă ale co
mitetului judeţean, tuturor organi
zaţiilor în vederea creşterii influen
ţei şi răspunderii lor la locul de pro
ducţie, conlucrarea intensă cu mi
nisterele, stabilirea unor strînse le
gături cu conducerile întreprinderi
lor, larga consultare a maselor, ceea 
ce a dus la atingerea unor bune re
zultate, Toate acestea — a arătat 
vorbitorul — ajutorul neprecupeţit, 
deosebit de important, primit perma
nent din partea conducerii partidului 
şi statului nostru, a tovarăşului 
Nicolae Ceauşescu personal, au per
mis să se îndeplinească şi în cei 
de-al doilea an al cincinalului, în 
bune condiţii, planul şi angajamen
tele pe primele 8 luni.

Ne preocupăm, de asemenea, să 
creăm toate condiţiile pentru reali
zarea intr-un ritm susţinut a planu
lui pe 1973 şi în acest fel să înfăp
tuim cincinalul în patru ani şi jumă
tate, Din analizele concrete făcute în 
fiecare întreprindere, s-a ajuns la 
concluzia că aceasta este posibil, şi, 
în unele întreprinderi chiar într-un 
termen mai scurt, fără investiţii deo
sebite.

Relevînd aceste preocupări, vorbi
torul a amintit de unele neajunsuri 
care mai dăinuie, între altele, în ca 
priveşte creşterea calităţii, a efici
enţei economice, existenţa unor fon
duri imobilizate, subliniind că eli
minarea lor este in centrul atenţiei 
organizaţiilor de partid şl a colec
tivelor de oameni ai muncii. El a 
formulat, de asemenea, o serie da 
propuneri vizând activitatea organe
lor centrale în domeniul contractării 
produselor pe termen îndelungat şl 
în_ alte sectoare, precum şi în ca 
priveşte unele probleme soecifice 
agriculturii.

Lucrări da nivelare a aiellor carosabile tn preajma noilor blocuri ce se 
construiesc tn cartierul Gure CImpuluî din municipiul Mediaş,
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Succese ale 
poporului coreean

La data da 9 septembrie, Republica 
Populară Democrată Coreeană îşi 
sărbătoreşte cea de-a. 24 aniversare. 
In intervalul scurs de la înfăptuirea 
acestui act politic, poporul coreean, 
mobilizat şi condus de Partidul Mun
cii din Coreea, a depus o muncă 
intensă pentru crearea unei puternice 
baze tehnico-materiale, capabilă să-i 
asigure avintul economic şi social.

linei eventuale comparaţii a situa
ţiei actuale cu cea anterioară anului 
) 948 ii lipseşte oricare element. în
delungata dominaţie străină răpise 
naţiunii coreene elementele esenţia
le ale unei dezvoltări plurivalente de 
sine stătătoare.

tn prezent oricare localitate din 
cele şapte districte ale Coreei popu
lare ilustrează puternic cifrele cu
prinse 'în statisticile economice. In
vestiţiile generale au fost dirijate în 
proporţie de 49 la sută pentru con
strucţiile industriale, iar 40 procente 
pentru construcţiile de interes so
cial-cultural. Premisa justă de repar
tizare a fondurilor a făcut ca astăzi 
R. P. D. Coreeană să-şi producă lo
comotivele diesel-electrice şi electri
ce de 4 000 şi 2 800 cp cu care şi-a 
înzestrat 57 la sută din transportul 
feroviar.

Energia electrică se va bucura şi 
pe viitsr. de o egală atenţie. Dacă 
astăzi puterea centralelor însumează 
47 miliarde kWh, în 1976 aceasta se 
va ridica la 30—32 miliarde k\V)>, în 
lipsa unei abundente reţele hidrogra
fice, obiectivul va fi atins prin mij
locirea termocentralelor, care, în a- 
celaşi an, împreună cu industria, vor 
avea la dispoziţie o cantitate de 50- 
53 milioane tone cărbune.

Există oraşe şi localităţi al căror 
nume e sinonim cu una sau mai mul

te industrii: Bambin — chimie; Phe
nian — energie electrică, construcţii 
de maşini, textile; Mountcheun şi 
Hapko — cărbune; Kiyang — trac
toare; Kanson — oţel; Iîuanhei — 
fontă ş.a. Parcul de camioane, esca- 
vatoare, tipurile de buldozere de 
300 cp şi autobasculantele de 25 tone 
care lucrează pe şantierele nationale 
provin de pe benzile de montaj in
terne. Exportul R. P. D. Coreene cu
prinde astăzi produse de înaltă teh
nicitate — precum maşinile-unelte 
cu program sau semiautomate, oţe
luri speciale, elemente ale • unor 
complicate produse •— toate fiind 
concepute tehnic şi realizate în la
boratoarele şi fabricile ţării.

Agricultura coreeană a suferit şi 
ea o transformare radicală. Faptul 
că 75 la sută din teritoriul R. P. D. 
Coreene este acoperit de dealuri şi 
munţi, iar resursele de apă dulce 
sint reduse, au dat o direcţie parti
culară eforturilor agricultorilor.

In ultimii ani, datorită intrării în 
funcţiune a unqr noi unităţi, produc
ţia de bunuri de medie şi lungă fo
losire a realizat apreciabile îmbună
tăţiri cantitative şi calitative. Ma
gazinele sínt astăzi aprovizionate cu 
frigidere, maşini de spălat, televizoa
re, aparate radio, radio-tranzistoare, 
de fabricaţie internă. Planul şesenal 
de 'dezvoltare a economiei naţionale 
e R. P. D. Coreene prevede construi
rea anual la oraşe a 100 000 aparta
mente iar în zonele agricole a 150- 
200 000 case noi.

Numeroase construcţii care vor fi 
ridicate pînă în 1970, vor fi afectate 
instituţiilor de ştiinţă, cultură, în
grijirea sănătăţii oamenilor muncii.

ILIÉ VASIIE

Cu p rile ju l Zilei n a ţio n a le  a B ulgariei 
REALIZĂRI IN ECONOMIE

Sofia 8 (Agerpres). — 9 Septem
brie 1944, ziua care marchează vic
toria repurtată de poporul bulgar 
asupra fascismului şi monarhiei, a 
deschis calea ţării către socialism 
şi un progres dinamic in domeniul 
economiei, care se dezvoltă azi cu 
paşi deosebit de repezi.

Astfel, Bulgaria cu o economie în 
care în trecut agricultura era pre
ponderentă, dispune, în prezent, de 
2 471 întreprinderi industriale de 
stat şi cooperatiste. în care lucrează 
aproximativ 1 148 000 muncitori, in
gineri şi tehnicieni, iar produsul 
social a crescut în anul 1970 de cir
ca 9,8 ori, faţă de nivelul anului 
1939. La rîndul său, venitul naţional 
este de peste cinci ori mai mare 
decit în perioada antebelică.

In comparaţie cu anul 1939, pro
ducţia industrială globală a crescut 
de circa 40 de ori, producţia de e- 
nergie electrică — de 70 de ori, 
producţia întreprinderilor siderurgi
ce — de peste 400 ori, iar cea a 
metalurgiei neferoase — de peste 
^50 ori.

Hitmuri deosebit de înalte de 
creştere au fost realizate, de ase
menea, în agricultură, care se dez
voltă în ultima Vreme în cadrul 
complexelor agrar-industriale. In 
prezent, în agricultura bulgară lu
crează circa 60 000 de combine ce
realiere şi numeroase alte tipuri de 
maşini agricole.

Crearea unei baze tehnico-mate
riale generale temeinice, industria 
modernă, metodele ştiinţifice din a- 
gricultură, avîntul ştiinţei, culturi; 
şi învăţămîntului din ultimii ani 
reprezintă elemente care au făcut 
ea realizările poporului bulgar să 
devină tot mai cunoscute pe plan 
mondial.

TIMPUL

R. P. D. COREEANA. In ioto: Vedere parţială a modernei crescătorii de porci, construită de curind, în localitatea
Phenian.

Conferinfa 
şefilor de sfat 
din ţările Afri
cii Centrale 

şi de Est
Dar es Salaam 8 (Agerpres). — 

In capitala Tanzaniei, Dar es Sa
laam, s-au deschis, joi, lucrările ce
lei de-a 8-a conferinţe a şefilor de 
stat din ţările Africii Centrale şi 
de Est. Pe agenda conferinţei figu
rează probleme de mare importanţă 
pentru popoarele africane; situaţia 
în teritoriile ale căror popoare se 
află îpcă sub dominaţie colonială şi 
rasistă, precum şi modalităţile de 
extindere a colaborării între state
le continentului.

Luînd cuvîntul ia deschiderea lu
crării br, preşedintele Tanzaniei, Ju
lius Nyerere, a subliniat necesita
tea unor acţiuni hotărîte împotriva 
regimurilor colonialiste şi rasiste 
din sudul continentului. Pe de altă 
parte, preşedintele Tanzaniei a che
mat la intensificarea legăturilor co
merciale dintre ţările africane, ara
ttad că acest lucru le va ajuta să-şi 
dobîndească o independenţă econo
mică reală.

Un mesaj al lui Norodom Sianuk 
adresat poporului khmer

Pekin 8 (Agerpres). — Norodom 
Sianuk, şefu! statului cambodgian, 
preşedintele Frontului Unit National 
al Cambodgiei, e adresat, la 7 sep
tembrie, cel de-al 30-lea mesaj na
ţiunii khmere, anunţă agenţia China 
Nouă. In mesaj se relevă că la Con
ferinţa miniştrilor afacerilor externe 
ai ţărilor nealiniate, desfăşurată la 
Georgetown, reprezentantul clicii tră
dătoare a lui Lon Noi a suferit o 
ruşinoasă înfrîngere, datorită refu
zului statelor participante de a-1 re
cunoaşte în calitate de reprezentant 
al poporului khmer. La Georgetown 
delegaţii a peste 60 de ţări neali
niata din Africa, Europa, Ame
rica Latină şi Asia au cinstit 
Guvernul Regal de Uniune Naţiona-

S e  p r e f i g u r e a z ă  „ r ă z b o iu l  
c o d u lu i“  ?

Reykjavik 8 (Agerpres). — „Răz
boiul codului" tinde să devină o 
realitate: năvoadele unui trauler bri
tanic, informează agenţia U.P.I, au 
fost tăiate de o patrulă de coastă 
islandeză, după ce acesta pătrunsese 
în 1 noua limită a apelor teritoriale 
ale Islandei. In urma incidentului, 
ambasadorul britanic la Reykjavik, 
John McKenzie, a adresat un protest 
guvernului islandez, cerînd ca ase
menea acţiuni să nu se mai repete. 
Oficialităţile locale au anunţat însă

că vor continua să acţioneze împo
triva navelor străine, surprinse în li
mita de 50 mile marine a apelor te
ritoriale islandeze. Şi intrucît, pentru 
a-şi ascunde identitatea, navele străi
ne au început să mascheze nume
rele şi numele sub care sínt înre
gistrate, autorităţile islandeze au de
clarat că primele obiective ale rai
durilor lor de control le vor con
stitui pescadoarele fără pavilion, ca
re cad astfel sub incidenţa „legilor 
internaţionale asupra pirateriei“.

Evenimentul pe scurt
•  UN COMUNICAT AL FRONTULUI DE ELIBERARE DIN MOZAM- 

BIC, dat publicităţii la Dar es Salaam,arată că în perioada 1 mai —- 
25 iulie forţele populare eu scos din luptă 300 de militari aparţinînd 
forţelor colonialiste portugheze. In aceeaşi perioadă, patrioţii mozam- 
bicani au distrus 22 de vehicule militare, au doboTît un avion şi au 
scufundat 3 ambarcaţiuni inamice.

Cele mai puternice acţiuni ofensive, arată comunicatul, au fost lan
sate împotriva cartierelor militare portugheze de la Mulambe şi Frama,

•  AGENŢIA CENTRALĂ TELEGRAFICA COREEANĂ a fost împu
ternicită să dedare că, recent 160 de pescari sud-coreeni eu ajuns, 
din. cauza timpului nefavorabil pe mare, pe teritoriul R. P. D. Coreene, 
Prin grija organelor corespunzătoare, pescarii au putut să se reîn
toarcă, la 7 septembrie, în Coreea de Sud. Aceasta, relatează agenţia 
A.C.T.G., este o expresie a fraternităţii din partea guvernului R. P. D. 
Coreene, care a asigurat pescarilor sud-coreeni o primire călduroasă.

•  TURCIA SPRIJINĂ GUVERNUL IRAKIAN IN DISPUTA ACES
TUIA CU COMPANIA NAŢIONALIZATĂ „IRAK PETROLEUM", se
arată Sn comunicatul comun dat publicităţii la Bagdad şi Ankara, după 
vizita întreprinsă In Irak de către ministrul turc al afacerilor externe, 
Haluk Bayulken. Ministrul de externe al Turciei, transmite agenţia 
irakiană de presă, a subliniat că Irakul, ca şi celelalte ţări posesoare 
de materii prime, au dreptul să exercite un control deplin asupra pro
priilor lor bogăţii, în conformitate cu principiile şi legile internaţionale.

lă al Cambodgiei şi Frontul Unit Na
ţional ai Cambodgiei ca reprezentant 
autentic al statului, şi al poporului 
cambodgian, subliniind că aşa-zisa 
„republică khmeră“ este ilegală, an
tinaţională şi antipopulară, o mario
netă notorie a imperialismului S.U.A. 
Ţările nealiniate participante la con
ferinţă au restituit locul ce se cu
venea Cambodgiei, guvernului ei 
legal — Guvernul Regal de Uniune 
Naţională,

In continuare, sínt respinse afir
maţiile calomnioase ale reprezentan
tului aşa-zisei „republici khmere“, 
care. intenţiona să acrediteze îdeea 
că G.R.U.N.C, şi F.U.N.K. reprezintă 
un. grup de exilaţi care controlează 
doar o porţiune a teritoriului naţio
nal. Asemenea afirmaţii, Subliniază 
mesajul, sínt ridicole, deoarece lu
mea întreagă ştie că realităţile cam
bodgiene 6înt altele.

lup te le  din Vietnamul de sud
Vietnamul de sud 8 (Agerpres). — 

Unităţi ale armatei populare de e- 
liberare din Vietnamul de sud au 
deschis joi un baraj de artilerie a- 
supra forţelor saigoneze care în
cearcă în zadar să recucerească ca
pitala de provincie Quang TrL Pa
trioţii continuă să-şi menţină pozi
ţiile în pofida intervenţiilor masi
ve ale aviaţiei americane — la 8 
septembrie, bombardierele „B-52" 
au lansat, în zece valuri succesive, 
circa 900 tone explozive asupra zo
nei oraşului Quang Tri.

La 80 de kilometri de Saigon, u- 
nităţi ale F.N.E. au bombardat pu
ternic, cu obuze de artilerie şi ra

cilele şi au lansat un atac teres
tru asupra cartierului general al 
celei de-a 9-a divizii de infanterie 
saigonezâ, în apropiere de locali
tatea Cai Be. Au continuat, de ase
menea, luptele în zona Platourilor 
înalte, în apropiere de oraşul Kon- 
tum, unde trupele regimului Thieu 
au înregistrat pierderi considerabi
le.

O ultimă ştire parvenită vineri 
dimineaţa anunţă că forţele de eli
berare au capturat cartierul general 
al garnizoanei inamice dtn oraşul 
Tien Phuoc, poziţie-cheie a saigo- 
nezilor în această parte a Vietna
mului de sud.

Centrul meteorologic Sibiu comu
nică: vremea se menţine călduroasă 
ziua şi răcoroasă noaptea. V intui va 
sufla slab pînă la potrivit din secto
rul sud-estic. Temperaturile minime 
vor fi cuprinse între 6 şi 10 grade, 
iar cele maxime vor oscila între 19 
şi 24 grade. Dimineaţa, izolat, ceaţă.

DUMBRĂVENI: 7
Castanele sínt bune
20,00) .

NOIEMBRIE! 
(orele 18,CC şi

BAZNA-BAI: Romeo şi Juliets., se
riile I şi II (orele 18,00).

APOLDU DE SUS: S3 AUGUST» 
B.D, la munte şl ta mare (orele ÎS,00
şi 20,00).

CINEMA TELEVIZIUNE
SIBIU: PACEAl Mărturisirile unul 

comisar de poliţie făcute procurorului 
republicii (orele 8,00; 11,30; 14,00! 1S,30| 
19,00; 21,00)! ARTA! UupuJ negru (ore
le 10,00; 12,00; 14,30; 16,30; 18,30) 20,30); 
TINERETULUI: Locotenentul Bullitt 
(orele 10,00; 12,00; 14,30i 16,30; 18,30) 
20,30). 7 Noiembrie: Decolarea (orele 
10,00! H,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL! Mărturisi
rile unui comisar de poliţie făcute 
procurorului republicii (orele PUC] 
11,15; 14,00) 13,30; 19,00; 21.15); TINE
RETULUI: Sprijinîţi-î pe şerif (orele 
10,00,- 16,30; 1830 şi 20,30).

CISNÄDIE: POPULAR: Aventuri In
Ontario (orele 11,00; 16,00; 18,00 şi
20,00).

OCNA SIBIULUI: Mary Poppins
seriile I şi II (orele 18,00).

AGNITA: 8 MAI: N-am etalat
niciodată pentru tata (orele 10,00;
16,00 şi 18,00).

9,00 Deschiderea «misiunii. Teiea. 
9,05 Biblioteca pentru toţi: t  distrat 
Hogaş. 9,50 De vorbă cu gospodine
le. 10,05 Tele-enciclopedia (reluare). 
10,55 Jocurile Olimpice da vară — 
1972. 12,00 Telejurnal. 14,30 Jocu
rile Olimpice de vară — 1972. 16,00 
Muzică distractivă. 16,30 Emisîun« ta 
limba germană. 17,30 Jocurile Olim
pice de vară — 1972. 19,10 Publici
tate. 19,20 1 001 de seri: ..Balek si 
Lőlek“. 19,30 Telejurnal. Marea. în
trecere socialistă ia zi. 20,00 Drurami 
în istorie: Avram îancu. 20,20 Fiii» 
seria!: „Mannix". Episodul: „Ia cap
cană* (I). 21,Î0 Selecţiuni din Fes
tivalul de la Sopot — 1972. 21,40 
Film documentar: Phenian. 22,10 Te
lejurnal. 22,30 Jocurile Olimpice de 
vară — 1072.

D in  p r e s a  s t r ă in ă

„H o tă rîrea  islandeză de ex tindere  
a ape lo r te rito ria le  

şi lă rg irea  P ieţe i co m u n e“

Întreprinderea! 
agricolă de stat 
AVICOLA Sibiu

Menţinînd hotărîrea luată, eu apro
barea unanimă a Parlamentului şi 
populaţiei în urmă cu şase luni, gu
vernul islandez a ignorat notele de 
protest adresate de mai multe ţări, 
„ultimatumul* Pieţei comune (care a 
ameninţat că tratatul comercial în
cheiat in luna iulie nu va intra în 
vigoare decit după obţinerea de ga
ranţii pentru pescarii „celor şase"), 
şi, în sfîrşit, verdictul provizoriu al 
Curţii internaţionale de justiţie de 
la Haga. Guvernul de centru-stînga 
prezidat de Olafur Johanneson a con
siderat că rezultatul prezenţei tot 
mai active a navelor-uzină străine 
va fi epuizarea resurselor piscicole, 
ceea ce va ameninţa grav principala 
industrie a ţării. Islandezii, care nu 
posedă în prezent decît 18 pesca
doare pentru profunzime, au înre
gistrat în largul coastelor lor în ul
timii cinci ani 160 de astfel de „va
poare aspirator".

Dacă pe plan moral şi Juridic ei 
se simt puternic înarmaţi, ce pot 
face totuşi, pentru ca hotărîrea adop
tată să fie respectată? Guvernul de 
Ia Reykjavik contează mai puţin pe 
cele patru nave de inspecţie, foarte 
modest înarmate, şj cele patru eli
coptere pe care le posedă, decît pe 
„zeul mărilor". Mai curind sau mai 
tîrziu, uraganele şi furtunile vor 
constrînge navele ce încalcă noua 
limită de 50 mile să caute refugiu 
într-unul din porturile islandeze.

Echipajele vinovate vor fi atunci 
aduse î n . faţa tribunalelor, iar în
cărcăturile navelor confiscate. Pes
cadoarele străine nu vor putea găsi 
refugiu nici în Insulele Feroe; au
torităţile acestui arhipelag, pe deplin 
solidare cu islandezii, nu Ie vor 
acorda nici un ajutor.

Pentru viitorul apropiat, observa
torii se aşteaptă ca hotărîrea islan
deză să aibă repercusiuni asupra pro
cesului de lărgire a C.E.E., readu- 
cînd în discuţie acordul privind pes
cuitul, elaborat cu mare greutate în 
decembrie 1971. Ce vor face pes
carii vest-germani, englezi, belgieni 
etc. dacă apele islandeze se vor do
vedi prea riscante? Ei se vor îndrep
ta spre alte zone, cum or fi Groen
landa, Insulele Feroe, coastele nor
vegiene sau Marea Nordului. Temîn- 
du-se de această eventualitate, auto
rităţile regiunilor vizate au recla
mat deja o „reajustare defensivă" 
a limitelor de pescuit locale. Dacă 
aceste cereri devin formale, ele vor 
pune în cea mai mare încurcătură 
guvernele de la Oslo şi Copenhaga, 
în cazul in care — bineînţeles — 
aderarea celor două ţări la Tratatul 
de la Roma devine definitiv. Nor
vegia şi Danemarca şi-au luat anga
jamente ferme faţă de „cei şase" în 
această privinţă, dar nu pot Ignora, 
în acelaşi timp, revendicările resor- 
tisanţilor lor cei mai defavorizaţi.

(„Le Monde")

X oferă, prin magazinele sale din Sibiu, Mediaş şî Cisna- 
die, păsări vii, păsări tăiate şî ouă foarte proaspete, în £  

t  orice cantitate. j
Produsele de mai sus se pot vinde şi la consumuri i 

£ colective, cu plata prin virament. î4~

J. 0 .  X X  — München ’72
(Prin telefon de la trimisul Ager

pres, Ilie Goga):
« I* afara întrecerilor decatîonîsti- 
lor, programul atletio a cuprins ieri 
o singură finală, care ne interesa, 
mărturisim, mai mult decît toata cele
lalte desfăşurate pînă acum: aceea de 
100 m garduri, în care evolua şi re- 
cordmena noastră Valeria Bufanu.

S-a dat plecarea! Pentru cîteva 
clipe am crezut că speranţele noas
tre s-au năruit. Valeria Bufanu, al 
cărei start este unul din punctele ei 
forţe, pleacă de această dată net în 
urma celorlalte concurente şl, îa a- 
tacul primului gard, este ia poziţia 
a opta, în timp ce Erhardt a şi trecut 
în fruntea plutonului. Pentru Bufanu 
Începe o extraordinară cursă de ur
mărire; ea trece pe rînd de Rabsztyn, 
Krumpholz, Nowak şi Straszinska, a- 
flindu-se la jumătatea distanţei pe a- 
ceeaşi linie cu Balzer şi Ryan, dar, 
la aproape doi metri de Erhardt. Gă- 
sindu-şi cel mai bun ritm, Valeria 
reuşeşte să se desprindă la penulti
mul gard de Balzer şi Ryan şi termi
nă clar pe locul al doilea, încheind 
proba în acelaşi timp cu care cîştigase 
ieri semifinala: 12“84/100. Medalie de 
argint deci pentru Valeria Bufanu; a 
doua medalie de argint a delegaţiei 
noastre şi prima medalie pe care o 
cucerim în întrecerile atletice la ac
tuala ediţie a Jocurilor.

•  Intîlnind în semifinalele turneului pe 
echipe formaţia Uniunii Sovietice, flo- 
retistele noastre nu au reuşit să mai 
urce încă o treaptă spre finala com
petiţiei. Lipsite de calmul necesar în- 
tr-o întilnire atît de importantă, re
prezentantele României au fost în
trecute de redutabilele lor adversare 
cu 9—4. „Nu »a rămîne, acum, decît

să ne mobilizăm toate resursele pen
tru a cîştiga meciul următor, în care 
vom disputa medalia de bronz cu e- 
chipa Italiei“, ne-a declarat, după se
mifinale, sportiva noastră Ana Pascu.

Componentele echipei României au 
acţionat da data aceasta mult mai

ferm şi au reuşit să-şi asigure vic
toria cu scorul de 9—7., Cu acest re
zultat, floretistele ţării noastre au cu
cerit medalia olimpică de bronz, sin
gura pe care scrima noastră a obţi
nut-o la această ediţie a Jocurilor 
Olimpice.
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T E N IS

Ilie Năsfase în semifinale
le turneului international 

de la Forest Hills
New York 8 (Agerpres). — 

Continuiadu-şi seria succeselor, 
tenismanul român Ilie Năsţase a 
reuşit 63 se califice în semifina
lele turneului International de îa 
Forest Hills. In sferturile de fi
nală aje competiţiei, Ilie Năslase 
o jucat în compania cunoscutului 
tenisman profesionist, australia
nul Fred Stolle, După cum tran
smit agenţiile internaţionale de 
presă, campionului român i-a. tre
buit puţin timp pentru a se im
pune în 4 seturi: 6—4, 3—C, 6—3, , 

 ̂ j i —2, In semifinalele concursului,
* O e  Năstase îl va intîlni pe ame

ricanul Tom Gorman, care l-a e- 
liminat cu 7—6, 5—7, 7—6, 5—7,
6—4 pe compatriotul său Roscoe 
Tanner. Americanul de culoare

I
S
IV
Is» / i

Arthur Ashe, învingătorul lui 
Stan Smith, va juca în semifinale 
împotriva lui Cliff Richey (S.U.A.). 
Acesta din urmă a dispus in sfer
turile de finală cu 6—1, 6—4, 
6—2 de sud-airicanul Frew 
McMillan.

In sferturile de finală ale pro
bei de dublu bărbaţi, Ilie Năstase 
şi Manuel Orantes (Spania) au 
învins cu 7—5, 6—7, 6—3, 7—S 
cuplul american McKinley, Stock- 
ton. Alte rezultate: Davidson, 
Newcombe (Australia) — Ale
xander, Dem (Australia) 3—6,
6— 4, 3—6, 6—1; Drysdale (U.S.A.), 
Taylor (Anglia) — Gimeno, 
Munoz (Spania) 6—4, 6—4, 7—6,
7— 6.
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T . A . P . L .  Mediaş
cu sediul în str. Republicii nr. 16,

angajează ide urgenţă:
*— şef serviciu plan şi organizarea muncii 
■— tehnician constructor
— 2 merceologi (alimentaţie publică)
— 6 şefi unităţi, 
încadrarea se face în conformitate cu Liegea 12)971. |  
Relaţii suplimentare se pot primi la biroul personal,

telefon 18 38.
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Grupul şcolar tehnic 
profesional Sibiu

str. Dr. I. Raţiu nr. 7,

primeşte candidaţi Ia şcoala postliceala curs dc zi cu 
specialitatea topografie în construcţii şi sistematizare.

înscrierile se fac pînă în ziua ilc 14 septembrie 
1972. Examenele se ţin între 15— 22 septembrie 1972, j

Probele de concurs: jj

— fizică — oral :
l

— matematică — scris şî oral. :
I

(!. J. 1. Sibiu
‘ iun ţa schimbarea orarului tie funcţionare a barului 
„BULEVARD“:

ZILNIC 14—05.
Intrarea în bar se face prin holul restaurantului 

„Bulevard“.
Se servesc în permanenţă băuturi alcoolice fine şi 

în amestec, băuturi răcoritoare şi specialităţi dc cioco
lată, cit şi alte produse fine de patiserie.

Serviciul ireproşabil.
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Mica publiciiaie
CAUT asociat construcţie locuinţă, teren foarte central. Sibiu Poűraga «.
Alămiţa Tudor, pierdut marcă metrologică oţel simbol R 72-KU. O 

declar nută.

VtND Volkswagen 1300, ta stare perîeclă. Teîeîon 1 14 72, Sibiu. 

CAUT femeie peniru îngrijire copil, str. Sălişte nr. 23. Sibiu.
CAUT femeie îngrijire copil, cunoscătoare limba germană, condiţii ex

cepţionale. Telefon 1 23 45.

•DA«Ţ1A Şl ADMINISTRAŢIA! Sibiu, »Ir, Octombrie roşa nr. 2. Tel. nr. 1 28 1 0 -  1 30 *7, 1 31 83. Ab>»ame.akfeite-A>. li* ta eHciiie oosteie. fachirii poştali »1 difuzării din întreprinderi şi instituţii, Tiparuii Întreprinderea poligrafiei Stale — 40 W*
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